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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

 قیمت گذاری دستوری موجب زیانده شدن خودروسازان 
و نارضایتی مصرف کنندگان شده است

بازی دو سر باخت 
قیمت دستوری

فرصت امروز: سال هاســت مردم و مشــتریان بازار خودرو از وضعیت موجود ناراضی هستند. از سویی با وجود 
تحریم ها و ناکارآمدی های مدیریتی، متوســط قدرت خرید مردم به علت تورم کاهش یافته و تهیه خودرو برای 
بسیاری از افراد مشکل و چه بسا ناممکن شده و از سوی دیگر کیفیت خودروهای تولید داخل از سطح انتظارات 
مشــتریان پایین تر است. با وجود آنکه تعیین اســتانداردهای جدید برای خودروهای داخلی در سال های اخیر، 
موجب از دور خارج شدن مدل های مختلف گروه خودرویی مانند پراید شده است، با این وجود، سطح استاندارد 
خودروهای ایرانی شامل ایمنی، آلایندگی، استهلاک و... از خودروهای متوسط وارداتی همچنان بسیار پایین تر...

مالیات خانه های خالی به یک و نیم میلیارد تومان نزدیک شد

شکست مالیاتی خانه های خالی
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تامین مالی جمعی چه تفاوتی با سرمایه گذاری خطرپذیر دارد؟

5 گام تامین مالی جمعی

8

مدیریتوکسبوکار

4

فرصت امروز: شــاخص کل بورس تهران در معاملات اولین روز هفته، بیش از 19 هزار واحد ریخت و 
سطح 1.4 میلیون واحدی را از دست داد. این ریزش سنگین شاخص در شرایطی رخ داد که شرکتهای 

بزرگی که از کاهش ظرفیت تولید به علت کمبود گاز خبر داده بودند، همگی قرمزپوش شدند. 
سایر نماگرهای بورسی نیز در روز گذشته قرمزپوش شدند، از جمله شاخص کل هموزن با...

دماسنج اصلی تالار شیشه ای، سطح 1.4 میلیون واحدی را از دست داد

بحران گازی در بازار سهام

نگـــاه
بازوی پژوهشی مجلس 

بررسی کرد
7 عامل ناکامی 

مناطق ویژه
فلسفه تشــکیل مناطق آزاد در 
جهان، تمرین پیوستن به بازارهای 
جهانی است، اما کارکرد این مناطق 
در اقتصاد ایران تنها کاریکاتوری از 
فلسفه جهانی آن بوده است. جالب 
آنکه همچنان تقاضاهای زیادی برای 
راه اندازی مناطق آزاد و ویژه جدید 
در سراسر ایران به چشم می خورد؛ 
در حالــی که برآینــد گزارش های 
رســمی از عملکرد ضعیف مناطق 
آزاد موجود حکایت دارد و نشــان 
می دهد که هیچ کدام از این مناطق 
نتوانسته اند کارکردهای یک منطقه 
آزاد را برآورده کنند. براساس آمارها، 
تنها یک درصد از صادرات غیرنفتی 
کشور از مناطق آزاد انجام می شود و 
این مناطق تنها یک درصد از تولید و 
10 درصد از سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی را به خود اختصاص داده اند. 
بنابراین در حالی که هیچ توجیهی 
برای راه اندازی و افزودن یک منطقه 
آزاد دیگر وجود ندارد، معلوم نیست 
سیل پیشنهادها برای افزایش مناطق 
آزاد جدیــد بر چه مبنای عقلانی و 

اقتصادی مطرح می شود؟
در همین زمینه، بازوی کارشناسی 
مجلس در گزارشــی بــه »تحلیل 
و بررســی عملکرد مناطــق ویژه 
اقتصادی ایران« پرداخته و از هفت 
عامل »تکیه بر ترجیحات محلی در 

فرآیند تصویب مناطق«، 
2»ناآشنایی تصمیم گیران...

16 جمادی الاول 1443 - سـال هفتم
شماره   2147

8 صفحه - 5000 تومان

Sun.11 Dec 2022

فرصت امروز: با فروکش کردن بحران کرونا که با سیاســت های 
انبساطی دولت ها و تزریق پول به اقتصادها به موج فزاینده تورم منجر 
شــد، بانک های مرکزی اقتصادهای پیشرفته جهان سیاست های 
انقباضی را در پیش گرفته اند و از آمریکا گرفته تا اروپا و آسیا برای 
مهار روند صعودی تــورم، نرخ بهره خود را افزایش داده اند. به نظر 
می رسد نرخ بهره بالا با هدف مقابله با تورم به ویژگی لاینفک عصر 
پساکرونا تبدیل شده است. با این وجود هنوز معلوم نیست که این 
سیاست های انقباضی به هدف اصابت کنند یا نه. در واقع، با وجود 
هزینه ای که این سیاســت های انقباضی و مشخصا نرخ بهره بالا 
به اقتصادهای جهان تحمیل می کند و خطر بروز رکود را افزایش 
می دهد، ممکن اســت بازهم این سیاست ها به سرمنزل مقصود 
نرسند و تورم دست از سر اقتصادها برندارد. تورم مهمان ناخوانده  هر 
اقتصادی است و بانک های مرکزی همیشه مشغول نبردی بی پایان 
با این غول بی شاخ و دم هستند. ابزار اصلی سیاستگذار پولی نه برای 
شکست بلکه مهار تورم، تنظیم نرخ بهره  است. اما افزایش نرخ بهره 
یک چاقوی دولبه است و می تواند عواقب بدی برای اقتصادها داشته 
باشد و خطر رکود را افزایش دهد. تیغ دو لبه افزایش نرخ بهره در 
بازار سهام نیز بدون پیامد نبوده است. با اینکه بازار سهام قبلا هم 
شاهد روزهای دشوار و موقعیت های سخت بوده، اما به ندرت در همه 
بازارهای دارایی به یکباره اوضاع توفانی شده است. به نظر می رسد 
ســرمایه         گذاران خود را در دنیــای جدیدی یافته         اند و به مجموعه 
قوانین جدیدی نیز نیاز دارند. در همین راســتا، »اکونومیست« در 
سرمقاله این هفته خود به وضعیت بحرانی بازارهای دارایی پرداخته و 
از لزوم سازگاری سرمایه گذاران و سهامداران با سیاست های انقباضی 

بانک های مرکزی سخن گفته است.
قوانین جدید در بازارهای مالی

هفته نامه »اکونومیســت« در ســرمقاله تازه خود به موضوع 

سرمایه گذاری در عصر نرخ بهره بالاتر و پول کمیاب تر اشاره کرده 
و از ضرورت سازگاری سرمایه گذاران و سهامداران با سیاست های 
انقباضــی بانک های مرکــزی گزارش داده اســت. به نوشــته 
»اکونومیست«، »قیمت سهام قبلا بدتر از این هم بوده، اما به ندرت 
در بسیاری از بازارهای دارایی به یکباره اوضاع خونین بوده است. 
ســرمایه         گذاران خود را در دنیای جدیدی می یابند و به مجموعه 
قوانین جدیدی نیاز دارند. سهام شرکت های پیشرو آمریکایی در 
شــاخص اس         اندپی500، در کمترین سطح خود در سال جاری، 
تقریبا یک         چهارم کاهش یافته و بیش از 10  تریلیون دلار ارزش 
بــازار را از بین بــرد. اوراق قرضه دولتی که معمولا مطمئن         ترین 
صورت از اوراق بهادار هستند، منفجر شده اند؛ خزانه         داری بدترین 
سال  خود را از 1۹4۹ تجربه می کند. در همین حال، قیمت مسکن 
در همه جا از ونکوور تا ســیدنی در حال کاهش است. بیت کوین 
سقوط کرده است. طلا درخشش نداشته، کالاها به تنهایی سال 

خوبی داشتند و این تا حدی به خاطر جنگ بود.
تحمل چنیــن ضربه         ای در زمانی که ســرمایه         گذاران به تورم 
پایین عادت کرده بودند، دشوارتر نیز هست، پس از بحران مالی 
سال های 200۹-2007، بانک های مرکزی با هدف احیای اقتصاد، 
نرخ بهره را کاهش دادند. همان طور که نرخ ها کاهش یافت و پایین 
ماند، قیمت دارایی ها افزایش پیدا کرد. از پایین ترین سطح ارزش 
در ســال 200۹ تا اوج خود در ســال  2021، ارزش ثبت شده در 
اس         اندپی500 هفت برابر شد. سرمایه         گذاران خطرپذیر، چک های 
بزرگ         تری برای هر نوع استارت آپ نوشتند. بازارهای خصوصی در 
سراسر جهان، سهام شخصی، دارایی های شخصی، زیرساخت ها و 
وام های خصوصی چهار  برابر شــد و به بیش از 10  تریلیون دلار 
رسید. تغییر چشمگیر امســال اما با افزایش نرخ بهره آغاز شد. 
فدرال رزرو با بیشــترین سرعتی که فقط در سال 1۹80 به چشم 

می خورد، نسبت به هر زمان دیگری سیاست های انقباضی در پیش 
گرفته و سایر بانک های مرکزی جهان نیز سیاست های تهاجمی 
را در دســتور کار قرار داده اند. بــا وجودی که علت اصلی چنین 
سیاست هایی ظهور مجدد تورم است، در سراسر جهان ثروتمند، 
قیمت های مصرف کننده با سریع ترین میزان رشد سالانه در چهار 

دهه اخیر در حال افزایش هستند.
پیامد پول گران در بازارها

ایــن دوره از پــول گران         تــر نیازمند تغییر در نحــوه رویکرد 
ســرمایه         گذاران به بازارهاســت. اول آنکه قطعا بازده موردانتظار 
بالاتر خواهد بود. با کاهش نرخ بهره در سال های صعودی 2010، 
درآمد آتی به سود سرمایه تبدیل شده بود. نکته منفی قیمت های 
صعودی، بازده موردانتظار کمتر بوده است. نکته مهم این است که 
زیان سرمایه امسال ورق را برمی         گرداند: بازده واقعی آینده افزایش 
یافته است. سال گذشته بازدهی 10 ساله منهای یک درصد یا کمتر 
بود، اما اکنون 1.2 درصد اســت. هرچند سرمایه         گذارانی که این 
اوراق را در آن دوره نگه داشته         اند، متحمل ضرر زیادی بر سرمایه 
خود شده بودند، اما اکنون سود بیشتر به معنای بازده واقعی بالاتر 
در آینده است. بدیهی است هیچ قانونی مبنی بر اینکه اگر قیمت 
دارایی بسیار کاهش یابد، نمی تواند بیشتر از آن نیز سقوط کند، 
وجــود ندارد. بازارها در حال حاضر در انتظار خبرهای فدرال رزرو 
درباره سرعت افزایش نرخ بهره هستند. رکود اقتصادی احتمالی 
در آمریکا چشم         انداز سود را از بین می         برد، ریسک         پذیری را کاهش 
می دهد و قیمت سهام را پایین خواهد کشید. با این حال، همان طور 
که وارن بافت زمانی اســتدلال کرد، سرمایه         گذاران آینده نگر باید 
از کاهش قیمت ســهام خوشحال شــوند. فقط کسانی که قصد 
فروش در اولین فرصت را دارند، از قیمت های بالا راضی هستند. 
سرمایه         گذاران مضطرب یا فاقد نقدینگی در پایین ترین سطح سهام 

خود را خواهند فروخت و موجبات پشیمانی خود را فراهم خواهند 
آورد. کسانی که مهارت، آسودگی خیال و سرمایه بیشتری دارند، 

از بازده موردانتظار بالاتر استفاده کرده و پیشرفت خواهند کرد.
قانون دوم شــرایط فعلی، کوتاه         مدت شدن افق سرمایه         گذاران 
اســت. با کاهش ارزش فعلی جریان         های درآمدی آتی، نرخ های 
بهره بالاتر، افراد را بی         تاب می کند. این امر ضربه موثری به قیمت 
سهام شرکت های فناوری وارد کرده که نوید سودهای فراوان در 
آینده         ای دور را می دادند. قیمت سهام پنج شرکت بزرگ فناوری 
در اس         اند         پی500 که یک پنجم ارزش آن را تشــکیل می دهند، 
امســال 40  درصد کاهش یافته اســت. همان طور کــه بازار از 
شرکت های جدید دور و به شرکت های قدیمی متمایل می شود، 
مدل های تجاری به ظاهر فرســوده مانند بانکداری اروپایی، جان 
تازه ای می یابند. هرچند که تمامی شرکت های نوپا از تامین  مالی 
محروم نمی شــوند، اما مبالغ تامین  مالی کوچک تر شده و سهام 
کمتری به فروش می رسد. در چنین شرایطی، سرمایه         گذاران برای 
شــرکت هایی با هزینه های اولیه سنگین و وعده سودهای دور و 
دراز، صبر کمتری خواهند کرد. با آنکه تسلا تاکنون موفقیت آمیز 
بوده، اما خودروسازان قدیمی دوباره در مرکز توجه قرار گرفته         اند. 
این شرکت ها می توانند از جریان نقدی سرمایه گذاری های گذشته 
اســتفاده کنند؛ حال آنکه برای شــرکت های نوپایی که ارزش 

سرمایه گذاری دارند، جذب سرمایه سخت         تر خواهد بود.
تغییر استراتژی سرمایه گذاری

در نهایت قانون سوم این است که استراتژی         های سرمایه گذاری 
تغییر خواهــد کرد. یکــی از رویکردهای رایــج از دهه 2010، 
ترکیب ســرمایه گذاری با شــاخص منفعل در بازارهای عمومی 
با ســرمایه گذاری فعال در بازارهای خصوصی بود. این امر باعث 
شــد تا مقادیر زیادی پول به سمت اعتبار خصوصی جریان یابد 

کــه در اوج خود بیش از یک تریلیون دلار ارزش داشــت؛ تقریبا 
یک پنجم از پرتفوی صندوق های بازنشســتگی دولتی آمریکا در 
سهام و دارایی های خصوصی بوده است. معاملات سهام خصوصی 
حدود 20  درصد از ارزش معاملات را به خود اختصاص داده بودند. 
هرچند از یکسو این استراتژی آسیب         پذیر به  نظر می رسید، اما از 
دیگر سو نه آن قسمتی که اکنون صنعت تمایل به نقد آن دارد. از 
دیدگاه منتقدان، سرمایه گذاری روی شاخص محکوم به شکست 
اســت؛ زیرا شرکت های فناوری از نظر شاخص هایی که براساس 
ارزش بازار تعیین می شــوند، بیش          از حد ارزش         گذاری می شوند. 
نهایتا سرمایه گذاری شاخصی از بین نخواهد رفت؛ چراکه یکی از 
راه         های ساده برای تعداد زیادی از سرمایه         گذاران به منظور دستیابی 

به بازده متوسط بازار است.
ســرمایه گذاری های خصوصی با کارمزد بالا، از جمله مواردی 
هستند که مستحق بررسی موشــکافانه         تر خواهند بود. در حال 
حاضر، عملکرد دارایی های خصوصی بســیار مورد تحسین قرار 
گرفته است. تخمین زده می شــود صندوق های سرمایه گذاری 
خصوصی در ســطح جهانی، ارزش شرکت هایی را که مالک آنها 
هســتند، تا 3.2 درصد افزایش داده اند؛ این در حالی اســت که 
ارزش شــاخص اس         اند         پی 22.3 درصــد کاهش یافت. از آنجایی 
که دارایی های صندوق های خصوصی معامله نمی شوند، مدیران 
در مورد ارزشی که برای آنها قائل می شوند، اختیارات گسترده         ای 
دارند. آنها در اعلام کاهش ارزش این دارایی ها بسیار کند هستند، 
شــاید به این دلیل که قرارداد آنها براساس ارزش سبد پورتفوی 
آنهاســت. با این حال، کاهش ارزش شرکت ها در نهایت حتی در 
کسب وکارهای خصوصی نیز احساس خواهد شد. با گذشت زمان، 
سرمایه         گذاران دارایی های خصوصی که فکر می کردند از سقوط در 

بازارهای عمومی حفظ شده اند نیز با ضرر مواجه خواهند شد.«

با وجود گذشت بیش از شش ماه از آغاز اصلاحات یارانه ای 
دولت ســیزدهم، هنوز مشخص نیســت که نقطه پایان این 
برنامه کجاســت و در نهایت یارانه در قالب طرحی بلندمدت 
به چه شکل اجرایی می شود. دولتمردان در هفته های گذشته 
توضیحات مختلفی در رابطه بــا آینده یارانه و کالابرگ ارائه 
کرده اند، اما تا زمانی که این اقدامات به مرحله اجرای نهایی 
نرســد، نمی توان با قاطعیت درباره ابعاد آن سخن گفت. در 
شــرایطی که طبق برنامه مجلس قرار بود دولت تنها دو ماه 
یارانه را به شــکل نقدی پرداخت کند و پس از آن، یارانه به 
کالابرگ تبدیل شود، اما از اردیبهشت تا آذرماه هیچ خبری 
از برنامه دولت نشد، تا جایی که برخی گمانه زنی ها از احتمال 
کنار رفتــن طرح کالابرگ مطرح شــد. با ایــن وجود طی 
هفته های گذشته دولت اعلام کرد که طرح را دنبال می کند 
و آنطور که صولت مرتضــوی، وزیر کار اعلام کرده، کالابرگ 
می آید اما نه به شــکل قطعی بلکه صرفا بــه عنوان یکی از 
گزینه هــای مردم؛ یعنی یارانه بگیران می توانند انتخاب کنند 
که آیا یارانه نقدی می خواهنــد یا ترجیح می دهند اعتباری 
برای خرید کالاهای اساســی دریافت کنند. به نظر می رسد 

این تصمیم پس از آن گرفته شــد که ارزیابی ها نشــان داد 
بخش هایی از جامعه نگاه مثبتی به توزیع کالابرگ ندارند.

هرچند پرداخت اعتبار خرید کالا در بلندمدت به نفع مردم 
خواهد بود؛ زیرا با توجه به نرخ فعلی تورم، در بلندمدت قدرت 
خرید یارانه 300 و 400 هــزار تومانی فعلی کاهش خواهد 
یافت، اما با توجه به محدود شدن گزینه ها در خرید کالابرگی، 
برخی از شــهروندان ترجیح می دهند یارانه خود را به شکل 
نقــدی دریافت کنند. حالا براســاس توضیحاتی که یکی از 
مسئولان وزارت کار داده، این نوع از یارانه به شکل آزمایشی 
در اســتان هرمزگان اجرایی خواهد شــد و پس از مشخص 
شدن ابعاد مختلف طرح، این نوع یارانه در دیگر استان ها نیز 
به مرحله اجرا می رســد. »حمید فرداد«، مدیرعامل شرکت 
فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان با بیان اینکه »دولت برای اعمال 
سیاست های حمایتی خود به بستر فنی فراگیر و یکپارچه نیاز 
داشت«، گفت: »دولت شکل گیری شبکه ملی اعتبار براساس 
سیاســت های عدالت محور را به عنوان بستری مناسب برای 
مدیریت و اختصاص تمامی اعتبارهای حمایتی براســاس هر 

کد ملی در دستور کار قرار داد.«

او یکی از کاربردهای این ســامانه را اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیک دانســت که در حال پیاده سازی مقدمات اجرا در 
استان هرمزگان اســت. مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات 
رفاه ایرانیان در تشــریح اهداف این طــرح ادامه داد: »دولت 
به منظور تقویت سلامت غذایی خانوارها، این امکان را برای 
آنها ایجاد می کند که به اعتبــار یارانه بتوانند یک ماه زودتر 
کالاهای اساســی را خریداری کنند. این امر ضمن حمایت از 
سبد غذایی خانوار موجب پیاده سازی سامانه در گستره کشور 
و استان مربوطه می شود.« به گفته وی، »این امکان برای تمام 
جامعه یارانه بگیر استان هرمزگان پس از اطلاع رسانی از سوی 
رســانه های کشوری و استانی فعال خواهد شد و نیاز به هیچ 
اقدامی نیست.« »فرداد« با بیان اینکه »هرمزگانی ها می توانند 
با مراجعه به فروشگاه های مجاز نسبت به استفاده از این اعتبار 
در خرید اقلام اساسی اســتفاده کنند«، افزود: »خرید اقلام 
اساسی به صورت نقد و اعتباری است؛ یعنی مقدار مشخصی 
از قیمــت کالا از محل اعتبار اختصاص داده شــده پرداخت 
می شــود و خریداران باید مابقی مبلغ را با استفاده از کارت 
بانکی یا به صورت نقدی پرداخت کنند.« مدیرعامل شرکت 

رفاه ایرانیان با تأکید مجدد بر اختیاری  بودن شرکت در این 
طرح و استفاده از این اعتبار، گفت: »استفاده از اعتبار از طریق 
تمامی کارت های بانکی به نام سرپرســت خانوار امکان پذیر 
خواهــد بود و در مورد کالاهای مشــمول طرح نیز الزامی به 
خرید یک نشــان تجاری مشخص نیست و افراد می توانند از 
گروه کالایی اعلام شــده و از هر نشان تجاری دلخواه، خرید 

خود را انجام دهند.«
اگرچــه وزیر کار با قاطعیت گفته کــه کالابرگ اختیاری 
خواهد بود اما با توجه به دشــواری مدیریت دوگانه در توزیع 
یارانه و تغییرات قیمتی کالاهای اساســی که در فهرســت 
کالابرگ قرار می گیرند، شاید در بلندمدت مدیریت همزمان 
این دو حوزه برای دولت دشــوار شود. طراحی مسیری برای 
اعتراض یا جابه جایی یارانه بگیران در ماه های بعد نیز می تواند 
چالش دیگری باشــد که باید دید دولت آن را چگونه نهایی 
خواهــد کرد. در کنــار کالاهایی کــه ارز 4200 تومانی آنها 
حذف شد، سرنوشت یارانه نان نیز همچنان محل بحث است. 
هرچند دولت اعلام کرده که لااقل فعلا برنامه ای برای افزایش 
قیمت نان وجود ندارد، اما پس از تغییراتی که در نحوه ثبت 

تراکنش نانواها انجام شــد، حالا وزارت اقتصاد از برنامه ریزی 
برای گام های تازه خبر داده اســت. »محمد جلال«، مشــاور 
وزیر اقتصاد با اشاره به طرح مدیریت هوشمندانه یارانه آرد و 
نان در این باره گفت: »فاز دوم این طرح به زودی اجرا خواهد 
شــد که طی آن به هر نانوا متناسب با میزان نانی که پخته و 
فروخته و همچنین تراکنش هایی که در دســتگاه کارتخوان 
ثبت شده اســت، به علاوه چند درصد بیشتر، آرد تخصیص 
داده خواهد شــد.« به گفته »جلال«، »فاز نخست این طرح 
در اواخر اردیبهشت  در استان زنجان اجرا و پس از آنکه نتایج 
آن مشخص شد، ظرف مدت 100 روز زیرساخت های آن در 
کشــور به یک بلوغ قابل قبول رسید تا فرآیند فروش نان با 
ابزار جدیدی تحت عنوان کارت خوان هوشمند انجام شود.« 
او با بیان اینکه »کارت خوان هوشمند، اصلی ترین ابزار فروش 
نان اســت«، افزود: »در حال حاضر بیش از 76 هزار نانوایی 
به این کارت خوان مجهز هســتند کــه از این تعداد 18 هزار 
کارت خوان )نانوایی( در روســتاهای مختلف کشــور موجود 
اســت. بر این اساس روزانه ۹.5 میلیون تراکنش خرید نان از 

طرف مصرف کنندگان ثبت می شود.«

ثبت 9.5 میلیون تراکنش خرید نان در هر روز
یارانه نقدی می خواهید یا کالابرگ؟

سرمایه  گذاری در عصر نرخ بهره بالاتر و پول گران تر

به پایان پول ارزان خوش آمدید

ایمیل مارکتینگ در سالی که گذشت
ویدئو مارکتینگ، بازاریابی در شبکه های اجتماعی و هزار و یک راهکار دیگر که روز به روز بر تعدادشان افزوده 
می شود، دائما نگاه بازاریاب ها را به خود جلب می کنند. در چنین شرایطی کمتر کسی گذرش به سمت روش های 
کلاســیکی مثل ایمیل مارکتینگ می افتد. به طوری که همین حالا هم خیلی از بازاریاب ها معتقدند بازاریابی 

ایمیلی جایش در کتاب های تاریخ مارکتینگ است، نه دنیای واقعی!
بی شک پیش داوری درباره اســتراتژی های بازاریابی مختلف یکی از ساده ترین کارهای دنیاست. کافی است 
دست به سینه یک گوشه لم داده و هرچه دل تان می خواهد بارِ روش هایی که دوست ندارید، کنید. دست آخر 
هم با احساس رضایت ناشی از انواع و اقسام اعتراض ها راهی خانه خواهید شد. قبول دارم ایراد گرفتن از زمین و 
زمان به آدم حس خوبی می دهد اما شما قرار نیست یکطرفه پیش قاضی بروید. به همین خاطر ما در روزنامه...



فرصت امروز: سال هاست مردم و مشتریان بازار خودرو از وضعیت موجود 
ناراضی هستند. از ســویی با وجود تحریم ها و ناکارآمدی های مدیریتی، 
متوسط قدرت خرید مردم به علت تورم کاهش یافته و تهیه خودرو برای 
بســیاری از افراد مشکل و چه بسا ناممکن شــده و از سوی دیگر کیفیت 
خودروهای تولید داخل از سطح انتظارات مشتریان پایین تر است. با وجود 
آنکه تعیین اســتانداردهای جدید برای خودروهای داخلی در ســال های 
اخیر، موجب از دور خارج شــدن مدل های مختلف گروه خودرویی مانند 
پراید شده اســت، با این وجود، سطح استاندارد خودروهای ایرانی شامل 
ایمنی، آلایندگی، اســتهلاک و... از خودروهای متوسط وارداتی همچنان 

بسیار پایین تر است.
واردات خودرو نیز به علت کمبود منابع ارزی، بســیار محدود شــده و 
خودروهــای وارداتی موجود در بازار بــه علت تعداد کم و فزونی تقاضا بر 
عرضه، به چندبرابر قیمت رقابتی خود در بازارهای منطقه و بسیار بیشتر 
از قیمت تمام شده خرید، پس از احتساب تعرفه های 86 درصدی واردات 
به فروش می رســند. در حالی که وضعیت فعلی، فضایی نسبتا انحصاری 
برای خودروســازان داخلی به وجود آورده، ولی واقعیت آن اســت که از 
شرایط کنونی نه خودروســاز راضی است و نه مشتری نهایی؛ کما اینکه 
از یکسو تولید خودرو برای خودروسازان به امری زیانده تبدیل شده است 
و از ســوی دیگر مشــتریان نیز مجبور به پرداخت مبالغی هنگفت برای 
خودروهای بی کیفیت هســتند. ریشــه این بازی دو سر باخت در صنعت 
خودروســازی ایران، قیمت گذاری دستوری است. اگرچه ضعف بهره وری، 
ریخــت و پاش های مالــی و بی تدبیری های مدیریتی نیز در مشــکلات 
چندین و چند ساله خودروسازی کشــور نقش داشته اند، اما علت اصلی 
عدم همخوانی درآمدها و هزینه ها و زیانده شدن خودروسازان در یک دهه 

گذشته، سیاست قیمت گذاری دستوری است.
مقصران نابسامانی صنعت خودرو

اتاق بازرگانی تهران با همکاری اندیشکده کسب و کار شریف در سلسله 
گزارش هایی به آسیب شناســی قیمت گذاری دســتوری در هشت گروه 
کالایی پرداخته و نقشه راهی برای خروج از قیمت گذاری رسمی با هدف 
بهبود بهره وری و بدون هرگونه آســیب به اقشــار کم درآمد ترسیم کرده 
است. صنعت و بازار خودرو از جمله موارد مشهود قیمت گذاری دستوری 

است که همچون بازی دو ســر باخت، هم به زیانده شدن خودروسازان و 
هم نارضایتی مشتریان انجامیده است. این گزارش ابتدا به وضعیت کنونی 
صنعت و بازار خودرو اشاره کرده و می نویسد: صنعت خودروسازی ایران با 
وجود آنکه صنعت ریشــه داری است و با کمک دولت در دهه های گذشته 
توانسته فضایی نســبتا انحصاری در مقابل خودروهای وارداتی برای خود 
ایجاد کند، در ســال های اخیر با مشکلات اساسی و زیاندهی انبوه مواجه 
شده است. در شــرایطی که تحریم ها از ابتدای دهه 13۹0، کمر صنعت 
خودروسازی را شکست و خودروسازان برای واردات برخی قطعات متحمل 
هزینه اضافی برای دور زدن تحریم شدند، برای کم کردن هزینه های خود 
از کیفیت خودروها مایه گذاشتند و این بیش از پیش موجبات نارضایتی 
مصرف کنندگان ایرانی را فراهم کرد. از آن سو، با نگاهی گذرا به صورت های 
مالی خودروسازان می توان دریافت که وضعیت خودروسازان بغرنج تر از حد 
تصور است و شــاید بتوان گفت که ریشه اصلی وضعیت فعلی و بازی دو 
سر باخت مردم-خودروسازان نه تحریم، نه ناکارآمدی های مدیریتی و نه 
مافیای خودرو اســت. البته نمی توان نقش هر کدام از موارد مذکور در به 
وجود آمدن وضعیت فعلی را نادیده گرفت، ولی مهمترین عامل زیاندهی 
فزاینده خودروســازان و افت کیفیت خودروها به بهای کاهش هزینه ها را 
می توان در سیاســت قیمت گذاری دســتوری خودرو دانست که از سال 

13۹1، دامن این صنعت را گرفته است.
این مطالعه ســپس با اشاره به اینکه در 25 سال گذشته رشد شاخص 
بهای ســاخت متوســط در صنعت از رشد شــاخص قیمت وسایل نقلیه 
موتوری بسیار بیشتر بوده، می افزاید: این موضوع نشان می دهد که قیمت 
وسایل نقلیه در مقابل هزینه های خودروسازان بسیار کمتر افزایش یافته 
اســت. با ورود شورای رقابت به فضای قیمت گذاری خودرو که مصادف با 
جهش ارزی اوایل دهه 13۹0 بود، اوضاع بدتر شد و سرکوب قیمت خودرو 
از ســال 13۹6 مقارن با آغاز زیاندهی سالانه صنعت خودرو شد. جهش 
مجدد ارز که با خروج آمریکا از برجام در اواخر سال 13۹6 آغاز شد، اوضاع 

را برای خودروسازان بحرانی تر کرد.
4 گام ساماندهی بازار خودرو

در ادامــه این گزارش درباره چگونگی عبور از قیمت گذاری دســتوری 
در بازار خــودرو، به اصلاح نظام قیمت گذاری به صورت مرحله به مرحله 

و اصــل  قرار دادن حمایت از حقوق مصرف کننده نهایی اشــاره شــده و 
راهکار عملیاتی در چهار حوزه ترســیم شده است. بر همین اساس، اتاق 
بازرگانی تهران و اندیشــکده کسب وکار شریف برای بهبود شرایط رقابت 
و زمینه ســازی حذف سیاست قیمت گذاری دستوری و با اصل  قرار دادن 
حمایــت از حقوق مصرف کننده نهایی، راه حل هــای عملیاتی را در چهار 
حوزه »حضور دولت در مدیریت خودروسازی«، »رقابت گذاری«، »حذف 
قیمت گذاری« و »افزایش کیفیت خودروها« به سیاســت گذار پیشــنهاد 
کرده اند: با توجه به ظرفیت محدود خودروســازان بــرای عرضه خودرو، 
حذف قیمت گذاری بدون در نظر گرفتن اقتضائات پیشینی در بازار خودرو، 
سیاســت کم ریسکی نخواهد بود و حتی ممکن است به بدترشدن شرایط 
دامــن بزند. بنابراین اصلاح نظام قیمت گذاری باید به صورت محتاطانه و 
با رعایت اقتضائات جانبی و به شــکل مرحله به مرحله صورت گیرد. برای 
افزایش رقابت در صنعت خودروسازی کشور، دولت باید سهام شرکت های 
تابعه خود، حداقل در یکی از دو قطب خودروسازی کشور )ایران خودرو و 
سایپا( را به صورت کامل به بخش خصوصی واگذار کند و به هیچ نحوه در 
حق رأی و حق جریان نقدی آن نفوذی نداشــته باشد. همزمان در بازه ای 
10 ســاله، تعرفه خودروهای وارداتی به صورت پله ای به میانگین قیمت 
منطقه )5 درصد( برسد. در این بازه 10 ساله، خودروسازان بایستی قدرت 
رقابت پذیری و استانداردهای خود را به سطح خودروسازان جهانی نزدیک 
کنند. نهاد تنظیم گر نیز بایســتی با ارائه تنفس در ســال های ابتدایی، به 
تدریج استانداردهای سختگیرانه تر و مطابق استانداردهای جهانی را برای 

خودروهای تولید داخلی الزامی کند.
بــرای واردات خودرو نیز به مردم اجازه داده شــود تــا منابع ارزی نزد 
خود را برای واردات خودرو اســتفاده کنند. در واقع، در راســتای افزایش 
رقابت می توان از ظرفیت منابع ارزی موجود نزد مردم برای واردات خودرو 
اســتفاده کرد. طبق آمارهای رسمی، میزان منابع ارزی نزد مردم بین 25 
تا 30 میلیارد دلار برآورد می شــود. بنابراین همزمــان با خروج دولت از 
خودروســازی ها، محدودیت های وارداتی نیز باید به شکل دفعی برداشته 
شــود و در فرآیندی تدریجی به شکل پله ای در 10 سال، میانگین تعرفه 
واردات از 86 درصد فعلی به میانگین کشــورهای منطقه مانند عربستان، 

ترکیه و امارات یعنی حدود 5 درصد برسد.

قیمت گذاری دستوری موجب زیانده شدن خودروسازان و نارضایتی مصرف کنندگان شده است

بازی دو سر باخت قیمت دستوری

دریافــت مالیات از خانه هــای خالی، از جمله راهکارهایی اســت که 
در اغلب کشــورها برای کنترل ســوداگری و دلالی در بازار مسکن اجرا 
می شود. در ایران با وجود اینکه دریافت مالیات از خانه های خالی از سال 
13۹4 در قانون آمده و باید سازوکار شناسایی و دریافت مالیات از سوی 
دولت اجرا می شــد، اما این مهم تا زمان دولت سیزدهم به تاخیر افتاد. 
با این وجود، میزان مالیاتی که امسال از مالکان خانه های خالی دریافت 
شــده است، تقریبا صفر است. البته بسیاری از کارشناسان و فعالان بازار 
مســکن از همان ابتدا دریافت این مالیات را نه تنها امری دشوار و عملا 
غیرممکن )به دلیل نبود بانک اطلاعاتی دقیق و کامل برای شناســایی 
خانه های خالی( اعلام کردند، بلکه این روش دریافت مالیات را روشــی 
ناکارآمد برای تنظیم بازار مسکن می دانند. دیدگاه های کارشناسی نشان 
می دهد که موثرترین، کم هزینه ترین و کاربردی ترین شکل تنظیم بازار 
مســکن و رفع انجماد ملکی با استفاده از اهرم های مالیاتی، همانا وضع 
و دریافت مالیات ســالانه از املاک مسکونی است که در اکثر کشورهای 
توســعه یافته و موفق جهان در این زمینه معــادل 0.5 تا 1.5 درصد از 
ارزش روز ملک دریافت می شــود به این ترتیب و با افزایش هزینه های 
سفته بازی و ملاکی، ریسک ســفته بازی در بازار مسکن افزایش یافته و 

واحدهای احتکار شده به بازار عرضه خواهند شد.
آخرین آمارها در مورد مالیات وصول شــده از منابع مختلف در ســال 
1401 نشان می دهد که میزان مالیات دریافتی از مالکان خانه های خالی 
در هشت ماهه سال جاری نسبت به هفت ماهه امسال، افزایش چندانی 

نداشــته، اما نسبت به شــش ماه نخست ســال 1401 حدود سه برابر 
شده اســت. به گزارش ایســنا، هرچند طبق آخرین اطلاعات و آمارها، 
شناســایی خانه های خالی که براســاس قانون مالیــات خانه های خالی 
مصوب آذرماه سال گذشته، مشمول مالیات شده اند، موفقیت آمیز نبوده 
اســت، اما همچنان ایــن خانه ها یکی از منابع درآمــدی مالیاتی دولت 
محسوب می شوند. وظیفه شناسایی خانه های خالی برعهده وزارت راه و 
شهرســازی از طریق سامانه ملی املاک و اسکان گذاشته شده است که 
این وزارتخانه با راه اندازی این ســامانه نسبت به ثبت اطلاعات سکونتی 
شهروندان اقدام کرد و کســانی که در مهلت تعیین شده نتوانستند این 
اطلاعــات را ثبت کنند، خانه آنها به عنوان خاله خالی به ســازمان امور 
مالیاتی کشور از سوی وزارتخانه راه و شهرسازی معرفی شد. طبق قانون 
مالیات خانه هــای خالی مصوب آذرماه 1400، اگر واحد مســکونی در 
شــهرهای بالای 100 هزار نفر بیش از 120 روز خالی از ســکنه باشد، 
مشــمول مالیات می شــود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، ماهانه 
مشــمول مالیاتی برمبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال 
اول معادل شــش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل 12 برابر مالیات 

متعلقه و سال سوم به بعد معادل 18 برابر مالیات متعلقه خواهد شد.
با این وجود، به نظر می رســد روند دریافت مالیات از خانه های خالی 
موفقیت آمیز نبــوده و همانطور که داوود منظور، رئیس ســازمان امور 
مالیاتی کشور اخیرا اعلام کرده است، با خوداظهاری نمی توان خانه های 
خالی را شناسایی کرد. به گفته رئیس سازمان امور مالیاتی، تاکنون 520 

هزار رکورد خانه خالی توســط وزارت راه و شهرســازی ثبت شده که از 
این میزان، 216 اعتراض صورت گرفته که همگی وارد بوده است. در هر 
حال، خانه های خالی همچنان یکی از پایه های درآمدی دولت محسوب 
می شــوند، به طوری که درآمد حاصل از مالیات بر واحدهای مســکونی 
خالی از سکنه در شــش ماه نخست سال جاری به 485 میلیون تومان 
رســید و سپس در هفت ماهه ســال جاری به مبلغ یک میلیارد و 402 
میلیون تومان افزایش یافت. آمار هشت ماهه نیز نشان می دهد که میزان 
مالیات دریافتــی از این خانه ها به یک میلیــارد و 438 میلیون تومان 
رســیده است. با وجودی که میزان دریافت مالیات از خانه های خالی در 
هشــت ماهه سال 1401 به مبلغ یک و نیم میلیارد تومان نزدیک شده، 
امــا این میزان هرگز انتظارها را برآورده نکرده و به نظر می رســد ادامه 
این طرح شکســت خورده بدون بازنگری تنها به اتلاف زمان و هدررفت 

منابع بینجامد.
در همین حال، از بازار مسکن خبر می رسد که قیمت هر متر خانه در 
شــهر تهران طی دومین ماه فصل پاییز حدود 3 میلیون تومان افزایش 
داشــته است. در آبان ماه 1401 متوســط قیمت یک متر مربع مسکن 
در پایتخت به 46 میلیون و 700 هزار تومان رســید که نســبت به ماه 
قبل )43 میلیون و 700 هزار تومان در مهرماه( حدود 3 میلیون تومان 
معادل 6.8 درصد افزایش را نشــان می دهد. طبق گزارش بانک مرکزی، 
حجم معاملات مسکن نیز در آبان ماه امسال به حدود 8 هزار فقره رسید 

که نسبت به مهرماه، بیش از 47 درصد افزایش داشته است.

مالیات خانه های خالی به یک و نیم میلیارد تومان نزدیک شد

شکست مالیاتی خانه های خالی

نگاه

بازوی پژوهشی مجلس بررسی کرد
7 عامل ناکامی مناطق ویژه

فلسفه تشکیل مناطق آزاد در جهان، تمرین پیوستن به بازارهای جهانی است، 
اما کارکرد این مناطق در اقتصاد ایران تنها کاریکاتوری از فلســفه جهانی آن 
بوده است. جالب آنکه همچنان تقاضاهای زیادی برای راه اندازی مناطق آزاد و 
ویژه جدید در سراسر ایران به چشم می خورد؛ در حالی که برآیند گزارش های 
رسمی از عملکرد ضعیف مناطق آزاد موجود حکایت دارد و نشان می دهد که 
هیچ کدام از این مناطق نتوانسته اند کارکردهای یک منطقه آزاد را برآورده کنند. 
براساس آمارها، تنها یک درصد از صادرات غیرنفتی کشور از مناطق آزاد انجام 
می شــود و این مناطق تنها یک درصد از تولید و 10 درصد از سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی را به خود اختصاص داده اند. بنابراین در حالی که هیچ توجیهی 
برای راه اندازی و افزودن یک منطقه آزاد دیگر وجود ندارد، معلوم نیست سیل 
پیشــنهادها برای افزایش مناطق آزاد جدید بر چه مبنای عقلانی و اقتصادی 

مطرح می شود؟
در همیــن زمینه، بازوی کارشناســی مجلس در گزارشــی به »تحلیل و 
بررســی عملکرد مناطق ویژه اقتصادی ایران« پرداخته و از هفت عامل »تکیه 
بر ترجیحات محلی در فرآیند تصویب مناطق«، »ناآشــنایی تصمیم گیران با 
سایر ابزارهای قانونی توسعه«، »عدم پذیرش مسئولیت سازمان منطقه توسط 
بخش های خصوصی و دولتی«، »عدم توانمندی سازمان متولی تعیین شده«، 
»عدم همکاری بخش های دولتی در تامین زیرســاخت های موردنیاز«، »عدم 
صرفه اقتصادی راه اندازی و فعالیت منطقه ویژه مصوب« و »مکان یابی نامناسب 
و دورافتادگی از زیر ساخت  ها و صنایع وابسته« به عنوان عوامل شکست مناطق 
ویژه یاد کرده است. مرکز پژوهش ها همچنین در پایان این گزارش پیشنهاد داده 
است که صرفا نواحی شهرک های صنعتی که طی چند سال پیاپی شاخص های 
تولید، صادرات و جذب سرمایه گذاری را کسب کردند، امکان تبدیل به مناطق 
ویژه اقتصادی را داشته باشند. در طرح ایجاد پلکانی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
بخش زیادی از علل و ریشــه های عدم موفقیت این مناطق مرتفع خواهد شد. 
به عنوان مثال، در صورتی که محــدوده ای دارای حجم بالای تولید، صادرات 
و سرمایه گذاری طی چند سال متوالی باشد، طبیعتا دارای زیرساخت مناسب، 
مکان یابی مناسب، صرفه اقتصادی برای جذب سرمایه و سازمان مسئول توانمند 

است و در نتیجه می تواند منطقه آزاد یا ویژه موفقی باشد.
مطالعه مناطق اقتصادی جهان نشان می دهد که هدف اغلب دولت ها از ایجاد 
این مناطق، توسعه سرمایه گذاری است؛ کما اینکه در اسناد مربوط به مناطق 
آزاد و ویژه در کشورهای دیگر، تکیه بر سرمایه گذاری خارجی بوده و شاخص 
اصلی بررسی عملکرد این مناطق، سرمایه گذاری مستقیم خارجی است. با این 
حال آنطور که نهاد پژوهشی مجلس گزارش داده است، در سال های 13۹2 تا 
13۹۹، سرمایه گذاری خارجی صرفا در 17 منطقه ویژه اقتصادی به ارزش 3.7 
میلیارد دلار انجام شده که حجم سالیانه آن به طور متوسط معادل 465 میلیون 
دلار اســت. از این میان، حدود 60 درصد مربوط به دو منطقه انرژی پارس و 
پتروشیمی است. سایر مناطق ویژه فاقد سرمایه گذاری خارجی بوده اند. در میان 
این مناطق نیز منطقه ویژه انرژی پارس با 2163 میلیون دلار، صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس با 754 میلیون دلار و لامرد با 372 میلیون دلار بیشترین و 
منطقه ویژه اقتصادی بوشهر با یک میلیون دلار کمترین جذب سرمایه گذاری 
خارجی را داشته اند. براساس آمارهای رسمی، نسبت سرمایه گذاری خارجی در 
مناطق ویژه اقتصادی به ســرمایه گذاری خارجی در کل کشور بین سال های 
13۹1 تا 13۹۹، روندی نزولی را طی کرده و این مورد هم یکی از ناکامی های 
این مناطق در جذب ســرمایه های خارجی است. نکته مهم، نوسان شدید در 
جذب سرمایه های خارجی طی سال های یادشده است، به طوری که این رقم از 
حدود 20 درصد در سال 13۹1 به حدود 51 درصد در سال 13۹6 و نهایتا نیم 

درصد در سال 13۹۹ رسیده است.
از ســوی دیگر، بین سال های 13۹2 تا 13۹۹ در حوزه ریالی، مجموعا 106 
هزار میلیاد تومان سرمایه گذاری داخلی انجام گرفته است که به طور متوسط 
سالانه 13.3 هزار میلیارد تومان بوده است. با احتساب معادل دلاری براساس نرخ 
ارز در سال های 13۹2 تا 13۹۹، این میزان سرمایه گذاری مجموعا معادل 14.7 
میلیارد دلار و به طور متوســط سالانه معادل 1.8 میلیارد دلار است. براساس 
آمارهای رســمی، تنها در سال 13۹۹ به میزان 56 هزار میلیارد تومان، یعنی 
بیشتر از مجموع سرمایه گذاری ریالی در 13۹8 تا 13۹۹، جذب سرمایه گذاری 
داخلی به صورت ریالی انجام گرفته است. در این سال به میزان 32 هزار میلیارد 
تومان در منطقه ارگ جدید، 1۹ هزار میلیارد تومان در مجموع 6 منطقه ویژه 
بندری، یک هزار میلیارد تومان در منطقه پیام و مابقی به میزان محدود در 1۹ 

منطقه دیگر سرمایه گذاری داخلی ریالی انجام شده است.
در همین سال سهم منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس و لاوان صفر بوده و 
سهم منطقه پتروشیمی حدود 600 میلیارد تومان است. سرمایه گذاری داخلی 
به صورت ارزی طی سال های 13۹2 تا 13۹۹ مجموعا 32.4 میلیارد دلار بوده 
که متوسط سالیانه آن حدود 4 میلیارد دلار است. مناطق ویژه اقتصادی انرژی 
پــارس، صنایع معدنی و فلزی خلیج فــارس، مناطق بندی و لامرد به ترتیب 
بــا حدود 18، 7.8، 4.5 و 1.4 میلیارد دلار طی ســال های 13۹2 الی 13۹۹، 

بیشترین جذب سرمایه داخلی به صورت ارزی را به خود اختصاص داده اند.
نســبت سرمایه گذاری خارجی به داخلی در این مناطق، در اغلب سال های 
مورد بررســی نه تنها کمتر از یک بوده، بلکه روند نزولی را نیز طی کرده است. 
این مطلب نشان می دهد بخش عمده ای از توسعه و رونق این مناطق ناشی از 
سرمایه گذاری ها و منابع داخلی بوده و این مناطق در جذب سرمایه های خارجی 
موفق نبوده اند. این در حالی اســت که یکی از اهداف اصلی ایجاد مناطق ویژه 
اقتصادی، جذب ســرمایه های خارجی و استفاده از مناطق مالی خارجی برای 
توســعه و انتقال فناوری بوده است. مقایسه مجموع سرمایه گذاری داخلی در 
مناطق ویژه اقتصادی به میزان تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص کل کشور با 
قیمت جاری در سال های 13۹2 تا 13۹۹، نشان می دهد مناطق ویژه اقتصادی 
به صورت میانگین، 8.4 درصد از کل ســرمایه گذاری داخلی کشور را به خود 
اختصاص داده اند. این نسبت رو به رشد بوده و در سال های 13۹8 و 13۹۹ به 
ترتیب به بیش از 11 و 18 درصد رســیده است که نشان می دهد در این بازه 
زمانی، ســرمایه گذاری داخلی در مناطق ویژه اقتصادی نسبت به کل کشور از 

سرعت بیشتری برخوردار بوده است.
همانطور که گفته شد، در این گزارش هفت دلیل ایجاد مناطق ویژه اقتصادی 
غیرفعال و ناموفق عنوان شــده است. اولین مورد، »تکیه بر جنبه های توسعه 
منطقــه ای و ترجیحات محلی در فرآیند تصویب مناطق« اســت. مورد دوم، 
»ناآشنایی تصمیم گیران با سایر ابزارهای قانونی توسعه و ظرفیت های منطقه 
متبوع براساس مطالعات آمایش سرزمینی« است. سومین مورد، »عدم پذیرش 
مسئولیت سازمان منطقه توسط بخش های خصوصی و دولتی« است. چهارمین 
دلیل، »عدم توانمندی سازمان متولی تعیین شده« عنوان شده است. پنجمین 
مورد به »عدم همکاری بخش های دولتی مخصوصا در تامین زیرساخت های مورد 
نیاز« اشاره دارد. مورد ششم نیز »عدم صرفه اقتصادی راه اندازی و فعالیت منطقه 
ویژه مصوب« و مورد هفتم، »مکان یابی نامناسب، دورافتادگی از زیرساخت ها 
و صنایع وابســته یا حضور نواحی و شــهرک های صنعتــی موفق و مجهز به 

زیرساخت های مورد نیاز در استان یا شهرستان منطقه ویژه مصوب« است.
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فرصت امروز: تامین مالی در اقتصاد ایران بر دوش بانک هاست و بازار 
سهام، نقش چندانی در تامین مالی بنگاه های اقتصادی ندارد. بار عمده 
تامین مالی خانوارها و کســب و کارها در اقتصاد پول محور و بانک مدار 
ایران در حالی برعهده شــبکه بانکی قرار گرفته است که نرخ های سود 
پایین تر از نرخ تورم باعث شــده تا سیل تقاضای پولی به شکل دریافت 
وام از بانک ها به وجود بیاید. بانک ها نیز به دلیل چالش های ســاختاری 
- از جمله ناترازی – نمی توانند به همه این تقاضاهای پولی پاسخ دهند 
و به همین دلیل، اغلب بنگاه های اقتصادی با مشــکل تامین سرمایه در 
گردش مواجه هستند. در واقع، ســاختار فعلی تأمین مالی سرمایه در 
گردش که مبتنی بر دریافت تســهیلات مستقیم از بانک ها و یا تأمین 
مالی پرهزینه از بازارهای غیررسمی است، نمی تواند جوابگوی مشکلات 
ریز و درشــت واحدهای تولیدی باشــد و به دلیــل معایب تامین مالی 
ســنتی، مدل های جدید تامین مالی مطرح شده اســت. از جمله این 
مدل ها، مدل تامین مالی جمعی )کراودفاندینگ( اســت که در بســتر 

فرابورس انجام می شود.
تامین مالی جمعی در اقتصاد ایران از ســال 13۹7 به عنوان یک ابزار 
مالی جدید مطابق دســتورالعمل شورای عالی بورس به رسمیت شناخته 
شــد و پس از راه اندازی پلتفرم های آن در زمستان 13۹۹ به عنوان یک 
ابزار مالی جدید در فرابورس ایران مورد اســتفاده قرار گرفت. ســوال این 
است که تامین مالی جمعی )کراودفاندینگ( دقیقا به چه معناست و چه 
ویژگی هایی آن را از مدل های دیگر تامین مالی متمایز می کند؟ در پاسخ 
به این سوال، اتاق بازرگانی تهران با برگزاری یک دوره آموزشی با همکاری 
فرابورس ایران، کارکرد تامین مالی جمعی را برای فعالان اقتصادی بخش 
خصوصی تشریح کرد. فریال مستوفی، رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه 
اتاق تهران و فاطمه کیلانی، کارشــناس مسئول نهادهای مالی فرابورس 

ایران در این نشست درباره  این مدل تامین مالی توضیح دادند.
تامین مالی شرکت های کوچک

فریال مســتوفی، رئیس کمیسیون بازار پول و ســرمایه اتاق تهران در 
ابتدای نشست »آشنایی با تامین مالی جمعی برای کسب وکارهای کوچک 
و متوسط« به تعریف این روش تامین مالی پرداخت و توضیح داد: تامین 
مالی جمعــی )کراودفاندینگ( به عنوان یک ابزار مالی جدید براســاس 
دستورالعمل شــورای عالی بورس به رسمیت شناخته شد و با راه اندازی 
پلتفرم های آن در زمستان ۹۹ به عنوان یک ابزار مالی جدید در فرابورس 
ایران مورد اســتفاده قرار گرفت. در این روش، کســب وکارهای کوچک و 
متوسط می توانند برای تامین مالی طرح های مربوط به تامین مواد اولیه، 

توسعه محصولات، خرید دستگاه های مورد نیاز، سرمایه در گردش، ایجاد 
خطوط تولید جدید، بازاریابی و فروش محصول و... تا ســقف 25 میلیارد 
تومان از طریق پلتفرم  )سکو( نسبت به جمع آوری وجوه از مردم در ارقام 
خرد اقدام کنند که مجموع مبالغی که ســرمایه گذاران در طرح مشارکت 

می کنند، منجر به تامین مالی بنگاه متقاضی خواهد شد.
او مجموع تامین مالی صورت گرفته از این روش تاکنون را حدود 350 
میلیارد تومان برای 104 طرح اعلام کرد و افزود: برخلاف بسیاری دیگر از 
ابزارهای تامین مالی در بازار سرمایه که برای شرکت های بورسی بزرگ و 
بالغ تدوین شده، این ابزار با هدف تامین مالی بنگاه های کوچک و متوسط 
طراحی شده است. استقلال سکوها در تصمیم گیری برای تایید یا رد یک 
طــرح و چابکی ابزارهای آن، از مزیت های اصلی این روش تامین مالی به 

شمار می آید.
فاطمه کیلانی، کارشناس مسئول نهادهای مالی فرابورس ایران نیز در 
ادامه نشست به روش های مرسوم تامین مالی و چگونگی استفاده از روش 
تامین مالی جمعی پرداخت و گفت:  بازار سرمایه ایران اقدام به راه اندازی 
مدل تامین مالی جمعی بر پایه سهام و مدل مشارکت کرده  است. عناصر 
فرآینــد تامین مالی جمعی شــامل »طرح و صاحب طرح«، »ســکو« و 
»تامین کنندگان« اســت. این روش مبتنی بر بهره  گرفتن از سرمایه های 
خــرد افراد جهــت تامین مالی طرح، پــروژه و کســب وکارهای نوآورانه 
اســت که عموما با کمک پایگاه های اینترنتــی صورت می گیرد. به گفته 
او، دســتورالعمل تامین مالی جمعی در اردیبهشت ماه 13۹7 به تصویب 
شورای عالی بورس و اوراق بهادار رسید و دستورالعمل اجرایی نحوه انتقال 
گواهی مشــارکت در تامین مالی جمعی نیز در فروردین ماه 13۹8 بنا بر 
پیشــنهاد شرکت فرابورس ایران به تصویب هیأت مدیره سازمان بورس و 

اوراق بهادار رسیده است.
او فرآیند کلی تامین مالی جمعی از منظر متقاضی را در پنج گام توضیح 
داد: در مرحله نخســت ارزیابی اولیه طرح و متقاضی توسط عامل یا نهاد 
مالی انجام می گیرد، سپس قراردادی با متقاضی منعقد شده و مستندات 
توسط عامل دریافت می شود. پس از آن نوبت به دریافت نماد اختصاصی 
از سوی فرابورس می رسد و در مرحله بعد، انتشار فراخوان تامین در سکو 

انجام می شود. در گام نهایی هم فراخوان جمع آوری وجوه صادر می شود.
بازیگران تامین مالی جمعی

این کارشناس ســازمان فرابورس ایران با تاکید بر اینکه سرعت تامین 
مالی در این روش بالاست، گفت: حداکثر مقدار قابل تامین از طریق تامین 
مالی جمعی برای هر طرح 25 میلیارد تومان اســت و این مبلغ ســالانه 

توســط کارگروه ارزیابی مورد بازنگری قرار می گیرد؛ ضمن آنکه حداکثر 
مقدار پذیرش مجموع طرح های باز نزد عامل در هر زمان نمی تواند بیشتر 
از 75 میلیارد تومان باشــد که این مبلغ نیز ســالانه مورد بازنگری قرار 
می گیــرد. در این روش، متقاضی  ملزم بــه تامین حداقل 10 درصد وجه 
مورد نیاز طرح اســت. همچنین حداکثر مقــدار قابل تامین از طریق هر 
تامین کننده شــخص حقیقی، حداکثر به میزان 5 درصد از کل مبلغ هر 
طرح است. در عین حال، تامین مالی جمعی برای یک طرح مشخص نباید 
به صورت هم زمان توسط چند سکوی مختلف انجام شود. به گفته کیلانی، 
عامل موظف است پیش از انتشار فراخوان، بررسی های لازم را انجام دهد. 
عامل، شخص حقوقی است که طبق الزام این دستورالعمل اقدام به تأمین 
مالی جمعی می کند. متقاضي نیز شــخص حقوقی است که برای تأمین 
مالی طبق الزام دســتورالعمل به عامل مراجعه می کند. تامین کننده هم 
شخص حقیقی یا حقوقی تامین کننده منابع مالی موردنیاز متقاضی است.

او درباره اینکه چه کســانی واجد شــرایط تامین مالی جمعی هستند، 
توضیح داد: کراودفاندینگ ترکیبی از بهترین راهکارهای جمع ســپاری و 
سرمایه گذاری خرد است که افراد مختلفی را که می خواهند از ایده، پروژه 
و شــرکتی حمایت مالی کنند، دور هم جمــع می کند. یک بازار جوان و 
به شــدت در حال رشــد اســت که رویکرد مردم را در مورد نحوه خرج 
کردن پول شان و همچنین نحوه جذب سرمایه کسب وکارها تغییر خواهد 
داد. تأمین مالی جمعی براســاس توانایی جمــع آوری وجوه از افرادی که 
علاقه مند به ارائه کمک های کوچک به یک پروژه مخاطره آمیز هســتند، 

عمل می کند.
وی در پایــان، چند توصیه برای ســرمایه گذاران داشــت و گفت: اگر 
می خواهید کسب وکارتان را توسعه دهید یا می خواهید سرمایه گذاری پیدا 
کنید که در ســود و زیان شما شریک شود و اگر تمایل دارید سرمایه گذار 
به جای ســهام شــرکت، تنها در یک طرح خاص شــریک شود، از بستر 
تامین مالی جمعی اســتفاده کنید. پس از انتخاب ســکو، روی طرح های 
ســکو تمرکز کنید، سابقه موفقیت و شکست طرح های گذشته را ببینید. 
صفحه طرح های باز سکو را مشاهده کنید و از بین طرح ها یکی را انتخاب 
کنید. همچنین توصیه می کنم برای انتخاب بهتر و سرمایه گذاری موفق تر 
به ســابقه طرح های گذشته، اعتبار و ســابقه تیم اجرایی و هیأت مدیره و 
ســهامداران و تاریخچه فعالیت شــرکت توجه کنید. شما باید با خواندن 
صفحه فراخوان و طرح کســب وکار همه ابهامات خود را روشن کنید. در 
عین حال، به نحوه محاســبه سود و زیان و نسبت تسهیم آن و زمانبندی 

پروژه توجه کنید.

تامین مالی جمعی چه تفاوتی با سرمایه گذاری خطرپذیر دارد؟

5 گام تامین مالی جمعی

بانک های ملت، سپه، ملی، صادرات و کشاورزی بیشترین سهم را از تعداد تراکنش های شبکه 
پرداخت در هشتمین ماه از سال 1401 داشته اند. مدت هاست که شبکه پرداخت بانکی ایران 
یکدســت شده و از همین رو به راحتی می توان با رصد اطلاعات و داده ها به آمار پرداخت های 
بانکی و بین بانکی دســت یافــت. از جمله این آمارها، تعداد و مبلــغ تراکنش های بانکی در 
شــبکه پرداخت و سهم هر بانک پذیرنده از این مبادلات است. بررسی آمار سهم بازار هر یک 
از بانک های پذیرنده از تعداد و مبلغ تراکنش های شــبکه پرداخت در آبان ماه 1401 حاکی از 
آن است که بانک ملت با سهم 17.85 درصدی از تعداد تراکنش ها و سهم 17.۹2 درصدی از 
مبلغ تراکنش ها همچنان با اختلاف زیاد، بالاترین سهم از پذیرش تراکنش های بازار را به خود 

اختصاص داده و در جایگاه نخست در بین تمام بانک های پذیرنده قرار گرفته است.
پس از بانک ملت نیز به ترتیب بانک های سپه، ملی، صادرات، کشاورزی، تجارت، پارسیان، 
سامان، رفاه کارگران و قرض الحسنه مهر ایران بیشترین سهم را از تعداد تراکنش ها و همچنین 
بانک های ملی، صادرات، سپه، تجارت، کشــاورزی، رفاه کارگران، سامان، پاسارگاد و پارسیان 
بیشترین سهم را از مبلغ تراکنش های شبکه پرداخت داشته اند؛ بنابراین از این داده ها می توان 
نتیجه گرفت که بیش از 81 درصد از تعداد و بیش از 7۹ درصد از مبلغ تراکنش های بانکی در 
دومین ماه فصل پاییز به 10 بانک اختصاص یافته اســت. این شاخص منجر به شناخت حوزه 
فعالیت و نحوه بازاریابی هر یک از بانک ها به منظور پذیرش وجوه مربوط به داد و ســتد های 
کارت های بانکی در هر یک از ابزار های پذیرش می شــود. بیان این نکته ضروری اســت که در 
محاسبه شــاخص فوق، آمار تعدادی و مبلغی تراکنش ها به ازای تمامی بانک های پذیرنده در 
کارت خوان های چندشبایی )منظور از اصطلاح چندشبایی، تعریف و اتصال بیش از یک شماره 
شــبا به ابزار پذیرش است( نیز در نظر گرفته می شود. بر همین اساس، بررسی سهم تعدادی 
بانک هــای پذیرنده از کل بازار تراکنش هــا در هر یک از ابزار های پذیرش طی آبان ماه 1401 

نشان می دهد که:
* بالاترین سهم تعدادی از تراکنش های ابزار کارت خوان فروشگاهی به ترتیب به بانک های 

ســپه )17.75 درصد(، ملت )16.۹1 درصد(، ملــی )13.04 درصد( و صادرات )8.54 درصد( 
تعلق دارد.

* بالاترین ســهم تعــدادی از تراکنش های ابزار پذیرش اینترنتی بــه بانک های ملی ایران 
)26.88 درصــد(، ملت )21.30 درصد(، کشــاورزی )8.18 درصد( و آینــده  )6.18 درصد( 

اختصاص داشته است.
* بالاترین ســهم تعدادی از تراکنش های ابزار پذیرش موبایلی به بانک های ملت )43.48 
درصد(، اقتصادنوین )15.34 درصد(، آینده )14.82 درصد( و قرض الحســنه رسالت )12.20 

درصد( تعلق دارد.
براساس این گزارش و از سوی دیگر همچنین بررسی سهم مبلغی بانک های پذیرنده از کل 

بازار تراکنش های هر یک از ابزار های پذیرش در آبان ماه امسال حاکی از آن است که:
* بالاترین ســهم مبلغــی از تراکنش های ابزار کارت خوان فروشــگاهی به بانک های ملت 
)17.77 درصد(، ملی )14.44 درصد(، صادرات )11.76 درصد( و ســپه )۹.87 درصد( تعلق 

دارد.
* بالاترین ســهم مبلغی از تراکنش های ابــزار پذیرش اینترنتی به بانک های ملت )18.51 
درصد(، تجارت )11.04 درصد(، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران )۹.31 درصد( و آینده 

)8.42 درصد( اختصاص یافته است.
* بالاترین ســهم مبلغی از تراکنش های ابزار های پذیرش موبایلی نیز به بانک های ملت 
)43.64 درصد(، آینده )14.66 درصد(، اقتصادنوین )13.28 درصد( و قرض الحسنه رسالت 
)10.۹7 درصــد( تعلــق گرفته و ایــن بانک ها به ترتیب در مکان هــای اول تا چهارم جای 
گرفته اند. بدین ترتیب از بین 32 بانک و موسسه اعتباری در شبکه بانکی کشور، بانک ملت 
با ســهم 17.85 درصدی از تعداد تراکنش ها و سهم 17.۹2 درصدی از مبلغ تراکنش ها در 
آبان ماه امسال همچنان با اختلاف زیاد، بالاترین سهم از پذیرش تراکنش های بازار را به خود 

اختصاص داده و در جایگاه نخست در بین تمام بانک های پذیرنده قرار گرفته است.

بیش از 81 درصد تراکنش های بانکی به 10 بانک رسید

جغرافیای تراکنش های بانکی در آبان

بانکنامه

با رشد 330 هزار تومانی در روز نخست هفته
سکه به آستانه 18 میلیون رسید

قیمت ســکه تنها دو پله تا کانال 18 میلیون تومانی فاصله دارد. در جریان 
دادوستدهای بازار سکه و طلا در اولین روز هفته جاری، قیمت هر قطعه سکه 
طرح جدید با 330 هزار تومان افزایش نسبت به پنجشنبه هفته گذشته به 17 
میلیون و 780 هزار تومان رسید. سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز با 100 
هزار تومان افزایش با قیمت 17 میلیون تومان خرید و فروش شــد. همچنین 
قیمت نیم سکه به رقم 10 میلیون و 150 هزار تومان، ربع سکه 7 میلیون و 
152 هزار تومان و ســکه یک گرمی به 3میلیون و 700 هزار تومان رسید. در 
بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای 18 عیار یک میلیون و 615 هزار تومان ثابت 
ماند و قیمت هر مثقال طلا 7 میلیون تومان شد. بهای هر انُس طلا در بازارهای 

جهانی هم یک هزار و 7۹۹ دلار و 63 سنت اعلام شد.
وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلای داخلی نشان می دهد که قیمت ها 
در بازار طلا و سکه با تقویت نرخ ارز در هفته گذشته، با افزایش نسبی همراه 
شد و قطعات کوچک تر سکه )نظیر ربع سکه و نیم سکه( بیشترین رشد قیمت 
را در پایان هفته نسبت به ابتدای هفته تجربه کردند. این در حالی است که هر 
اونس طلا در یک هفته اخیر، گرچه در مقاطعی به کانال 1800 دلار هم صعود 
کرد، اما این رشد بهای طلای جهانی مقطعی بود و در نهایت به افت حدود پنج 

دلاری در پایان هفته بسنده کرد.
تغییرات قیمتی ســکه و طلا در طول هفته گذشــته حاکی از آن است که 
هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید با افزایش 100 هزار تومانی 17 
میلیون و 450 هزار تومان و سکه تمام طرح قدیم با 300 هزار تومان افزایش 
نسبت به ابتدای هفته، 16 میلیون و ۹00 هزار تومان تعیین قیمت شدند. در 
هفته گذشته همچنین نیم سکه 500 هزار تومان و ربع سکه 650 هزار تومان 
افزایش پیدا کردند که بیشــترین میزان رشد بین سکه ها را نسبت به ابتدای 
هفته داشتند. در آخرین معاملات هفته نیز نیم سکه با رقم  10 میلیون تومان 
و ربع سکه با رقم 7 میلیون و 150 هزار تومان دادوستد شدند. سکه های گرمی 
نیز در این هفته 100 هزار تومان نســبت به ابتدای هفته افزایش بها داشت و 
در آخرین معاملات هفته 3 میلیون و 700 هزار تومان تعیین قیمت شد. هر 
مثقال طلای 17 عیار در همین مدت 75 هزار تومان افزایش قیمت داشت و 
به 6 میلیون و 8۹0 هزار تومان رســید و هــر گرم طلای 18 عیار هم با  18 
هزار تومان رشد قیمت به یک میلیون و 5۹0 هزار تومان به ازای هر گرم رسید. 
علی رغم افزایش قیمت ها در بازار سکه و طلا، حباب سکه اما در هفته گذشته 
کاهش را تجربه کرد و به زیر 2 میلیون تومان رسید. در حال حاضر قیمت هر 
قطعه سکه حدود یک میلیون و 8۹0 هزار تومان دارای حباب است که نسبت 

به هفته قبل از آن حدود 40 هزار تومان بزرگتر شده است.

پادشاه رمزارزها صعود می کند؟
بیت کوین در سطح 17 هزار دلار

مجموع ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتالــی در حال حاضر، 
854.32 میلیارد دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز 
معاملاتی قبل، 0.58 درصد کمتر شــده اســت. هم اکنون 38.62 
درصــد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین بوده که در 
یک روز 0.08 درصد افزایش داشته است. به گزارش کریپتو، رابرت 
کیوســاکی، سرمایه گذار سابق املاک و مستغلات که ثروت خود را 
از این طریق کســب کرده و سپس به تجارت در آموزش مالی روی 
آورده و به عنوان نویسنده کتاب محبوب در مورد سواد مالی »پدر 
پولدار، پدر بی پول« نیز شــناخته شده اســت، در مورد بیت کوین 
می گوید: افرادی که بیت کوین در اختیار دارند، ثروتمندتر خواهند 
شــد. به اعتقاد این نویســنده، به محض اینکه فدرال رزرو آمریکا 
سیاست خود را از روند سختگیرانه تغییر دهد و دلار بدون پشتوانه 
به اقتصاد تزریــق کند، دارایی هایی ماننــد بیت کوین، نقره و طلا 

افزایش قیمت را تجربه می کنند.
همچنین مایک مک گلون، استراتژیست ارشد کالاهای بلومبرگ 
در توئیتی نوشت که انتظار دارد قیمت بیت کوین در آینده نزدیک 
افزایش یابد. او شانس افزایش سهام بیت کوین و غول تسلا را ارزیابی 
کرد زیرا هر دو در ســال جاری  500 میلیارد دلار از سرمایه خود 
را از دســت دادند. به گفته مک گلون، از آنجایی که تسلا احتمالا 
با یک رقابت شــدید روبه رو خواهد شد، بعید است که افزایش یابد، 
امــا بیت کوین با افزایش تقاضا و پذیــرش در زمینه کاهش عرضه 
ثابت مواجه خواهد بود. علاوه بر این، کل جهان به سرعت در حال 
دیجیتال شــدن است بنابراین این مورد محرک دیگری خواهد بود 
که احتمالا قیمت بیت کوین را به ســمت بالا سوق می دهد. وی در 
توئیت های قبلی خود گفته بود که بیت کوین احتمال دارد به 100 

هزار دلار برسد و این فقط براساس زمان است.
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یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد
اقبال نوبتی به صنایع بورسی

یک کارشــناس بازار سرمایه بر این باور اســت که در کوتاه مدت به صورت 
مقطعی گروه ها مورد اقبال ســرمایه گذاران قرار می گیرند و همانطور که این 
روزها شاهد اقبال گروه خودرویی بودیم، گروه های دیگری مثل گروه دارویی و 
بانکی هم مورد اقبال واقع خواهند شد. حمیدرضا جیهانی در گفت وگو با پایگاه 
خبری بازار ســرمایه ایران )سنا( در خصوص وضعیت فعلی بورس می گوید: 
در مورد هر بازار باید با توجه به اقتضائات همان بازار نظر داد. ســرمایه گذاران 
در بورس، معمولا آینده شــرکت ها و صنایع را خریداری می کنند. با توجه به 
کاهش پیش بینی پذیری در اقتصاد ما، سرمایه گذاران نمی توانند آینده صنایع 
را پیش بینی کنند و به همین دلیل هم از سرمایه گذاری در بازار سهام اجتناب 
می کنند. در حقیقت ریســک های موجود در اقتصاد کشور، قدرت پیش بینی 
پذیری را از ســرمایه گذاران گرفته و ترمز رشد بازار سهام را کشیده است. او با 
اشاره به پیش بینی ناپذیری اقتصاد ایران ادامه می دهد: مادامی که سیاست 
گذاری های حاکمیتی در ایران به ســمتی کــه قابلیت پیش بینی پذیری در 
اقتصاد کشور فراهم شود حرکت نکند، این شرایط ادامه خواهد داشت. البته که 
حرکت به سمت پیش بینی پذیری اقتصادی، کار سختی نیست و کافی است 
که به چند نکته پایبند باشیم. یکی از نکات این است که در سیاست گذاری ها، 
روندها را در نظــر بگیریم. تا وقتی تصمیم گیری های کلان در صنایع، درگیر 
دســتورالعمل های یک وزارتخانه یا کمیســیون اقتصادی دولت و... باشــد، 
سرمایه گذار قدرت پیش بینی پذیری نخواهد داشت . این گونه تصمیم گیری ها، 
در بلندمــدت منجر به کاهش ظرفیت پیش بینی پذیری در صنایع می شــود 
و نمونــه بارز آن را در مورد نرخ خوراک پتروشــیمی ها، گاز صنایع، عوارض 
صادراتی و... شاهد بوده ایم. جیهانی در پیش بینی روند آتی بازار سرمایه توضیح 
می دهد: به لحاظ تحلیلی و با در نظر گرفتن روند سودآوری شرکت ها و نسبت 
P/E و همینطور وضعیت دو متغیر مهم تاثیرگذار بر بازار یعنی تورم و نرخ ارز، 
بازار سرمایه پتانسیل رشد دارد. ضمن اینکه این بازار از بازارهای رقیب جامانده 
و به لحاظ فرصت های آربیتراژی هم بازار سرمایه باید حرکت کند. اما نمی توان 
گفت استارت حرکت این بازار چه زمان زده خواهد شد. شخصا چندان به رشد 
کلیت بازار سرمایه بعد از ارائه لایحه بودجه خوش بین نیستم و به نظر می رسد 
در کوتاه مدت، بصورت مقطعی گروه ها مورد اقبال سرمایه گذاران قرار می گیرند 
و همانطور که این روزها شاهد اقبال گروه خودرویی هستیم، گروه های دیگری 

مثل گروه دارویی و بانکی هم مورد اقبال واقع خواهند شد.

رئیس سازمان بورس خبر داد
مذاکرات گازی سازمان بورس

رئیس سازمان بورس از مذاکرات گازی سازمان بورس با وزارت نفت خبر داد 
و گفت: مذاکراتی را با وزارت نفت در زمینه مدیریت عرضه گاز به صنایع بورسی 
انجام دادیم تا محدودیت عرضه، همزمان با زمان تعمیرات اساســی کارخانه ها 
صورت گیرد که در صورت محدودیت عرضه گاز، کمترین اثر را به تولید مجتمع 
های صنعتی وارد آورد. به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، مجید 
عشقی با بیان این نکته که به دنبال کنترل و بهینه سازی عرضه گاز به صنایع 
در زمان زمســتان هستیم، افزود: مذاکراتی را با وزارت نفت در زمینه مدیریت 
عرضه گاز به صنایع بورســی انجام دادیم تا محدودیت عرضه، همزمان با زمان 
تعمیرات اساســی کارخانه ها صورت گیرد که در صورت محدودیت عرضه گاز، 
کمتریــن اثر را به تولید مجتمع های صنعتی وارد آورد. این سیاســت را برای 
تابستان گذشته نیز در زمان پیک مصرف برق و اعمال محدودیت برق به صنایع 
هم به کار گرفتیم. یعنی با توجه به محدودیت برق صنایع و جلوگیری از قطعی 
برق، برنامه ریزی هایی را با شــبکه برق کشور و همچنین مجتمع های صنعتی 
انجام دادیم تا احتمال قطعی برق، کمترین اثر را در تولید آن ها به وجود آورد. به 
گفته رئیس سازمان بورس، مذاکرات سازمان بورس برای تامین سوخت صنایع 
چه در تابستان و چه زمستان همچنان ادامه دارد تا تولید صنایع کمترین آسیب 

را در حوزه تامین برق ویا سوخت داشته باشند.

یک کارشناس بازار سرمایه:
راه کاهش قیمت مسکن از بورس می گذرد

یک کارشناس بازار ســرمایه با بیان اینکه راه کاهش قیمت تمام شده 
مســکن از زمین بورس می گذرد، می گوید: یکی از مشکلات اقتصاد ما، 
هزینه بالای نظام توزیع در مورد محصولات و کالاهای مختلف اســت که 
خود سبب تورم کالاها شده است. با عرضه محصولات و کالاهای مختلف 
در بورس کالا )از جمله مصالح ســاختمانی( می توان هزینه های توزیع را 
کاهش داد. علی اصغر ضیاچی با اشاره به عرضه خودرو در بورس کالا می 
افزاید: فرآیند بورس کالا به حذف قیمت گذاری دستوری و کشف قیمت 
بر اساس مکانیزم عرضه و تقاضا کمک می کند. با عرضه خودرو در بورس 
کالا، خودروســازان امکان فروش محصول با قیمــت بالاتر را دارند و صد 
البته که این اقدام به نفع شــرکت ها است و فروش خودرو خارج از بورس 
کالا هیچ منطقی ندارد؛ شــاهد آن هستیم که مثلاً شرکت سایپا در حال 
فروش محصولات خود از طریق سایت و مشکلاتی مثل هنگی سایت و... 
اســت. به اعتقاد این کارشناس بازار سرمایه، قطعا عرضه خودرو در بورس 
کالا اتفاق مثبتی برای بازار سرمایه است، اما شاید به این دلیل که فعالان 
بازار ســرمایه هنوز تلاش و رغبت کافی از سوی مدیران دو شرکت بزرگ 
خودروســازی)ایران خودرو و سایپا( برای عرضه محصولات در بورس کالا 

نمی بینند، واکنش آنچنانی هم به این اتفاق مثبت نداشته اند.
او با تاکید بر اینکه عرضه خودرو در بورس کالا به نفع خودروسازان و مصرف 
کنندگان است، توضیح می دهد: عرضه خودرو در بورس کالا نه فقط به منفعت 
خودروسازان و سهامداران آنهاست، بلکه می تواند شرایطی فراهم آورد که عرضه 
و تقاضای خودرو در کشور منطقی تر شده و خودرو از کالای سرمایه ای خارج 
شود. مدیران شرکت های خودروسازی باید از عرضه محصولات در بورس کالا 
اســتقبال کنند و کلیه محصولات خود را از این طریق عرضه کنند. البته در 
مورد عرضه خودرو معتقدم باید محدودیتهایی مثل عدم امکان فروش خودرو 
خریداری شده در بورس کالا به مدت یک الی دو سال برای خریداران در نظر 

گرفت تا به تدریج دلالی در بازار خودرو هم کاهش یابد
ضیاچی ضمن تاکید بر ظرفیت های بورس کالا می گوید: یکی دیگر از 
مشکلات اقتصاد ما، هزینه بالای نظام توزیع در مورد محصولات و کالاهای 
مختلف است که خود سبب تورم کالاها شده است. با عرضه محصولات و 
کالاهای مختلف در بورس کالا )از جمله مصالح ساختمانی( می توان هزینه 
های توزیع را کاهش داد. همچنین سازوکار خرید از بورس کالا می بایست 
تسهیل و تســریع گردد تا مصرف کنندگان نهایی در بخش های مختلف 
مانند سازندگان مسکن، امکان تامین محصولات مورد نیاز خود از بورس 
کالا را داشته باشند. در این صورت، قیمت تمام شده محصولاتی همچون 

مسکن هم کاهش خواهد داشت.

بورسنامه

فرصت امروز: شــاخص کل بورس تهران در معاملات اولین روز هفته، 
بیش از 1۹ هزار واحد ریخت و سطح 1.4 میلیون واحدی را از دست داد. 
این ریزش سنگین شاخص در شرایطی رخ داد که شرکتهای بزرگی که از 
کاهش ظرفیت تولید به علت کمبود گاز خبر داده بودند، همگی قرمزپوش 
شدند. سایر نماگرهای بورسی نیز در روز گذشته قرمزپوش شدند، از جمله 
شــاخص کل هموزن با کاهش بیش از 4 هــزار واحدی تا تراز 412 هزار 
واحد افت کرد. آیفکس نیز بــا افت 108 واحدی به رقم 18 هزار و 455 

واحد رسید.
ســقوط بورس از کانال 1.4 میلیونــی در حالی رخ داد که نماگر اصلی 
بورس تهران با شروع آذرماه در کف این کانال فریز شده و تحرک چندانی 
نداشــت. چنانکه در معاملات هفته گذشته بعد از دو روز مثبت در ابتدای 
هفته در ادامه ســه روز نزولی متوالی را ســپری کرد و در پایان هفته ای 
که گذشت، به افت بیش از یک درصدی رسید. برخلاف روند نزولی نماگر 
اصلی که عمدتا تحت تاثیر وزن صنایع و شرکتهای بزرگ بازار است، نماگر 
هموزن در مدار صعودی گام برداشته و واگرایی دو شاخص مهم بازار سهام 
به اتفاقی تکراری در روزهای معاملاتی اخیر تبدیل شده بود. با این وجود، 
شاخص هموزن که از تمام نمادها به یک اندازه تاثیر می پذیرد همگام با 
نماگر اصلی بازار در معاملات روز شنبه سقوط کرد. همانطور که اشاره شد، 
ریزش ســنگین شاخص بورس تهران در معاملات روز گذشته تحت تاثیر 
شرکت های بزرگی رخ داد که از کاهش ظرفیت تولید به علت کمبود گاز 

خبر داده و همگی قرمزپوش شدند.
ریزش دسته جمعی شاخصها

بازار ســهام هفته جاری را با ریزش آغاز کرد و شــاخص کل بورس با 
کاهش بیش از 1۹ هزار واحدی، کانال یک میلیون و 400 هزار واحد را از 
دست داد. در جریان معاملات روز شنبه 1۹ آذرماه، شاخص کل بورس با 
افــت 1۹ هزار و ۹3 واحدی به رقم یک میلیون و 383 هزار و 737 واحد 
رسید. شاخص هموزن نیز با ریزش 4 هزار و 254 واحدی در سطح 412 
هزار و 830 واحدی ایستاد. شاخص کل فرابورس )آیفکس( هم 108 واحد 

پایین آمد و در سطح 18 هزار و 455 واحد قرار گرفت. دیروز شرکت های 
بــزرگ از کاهش ظرفیت تولید به علت کمبــود گاز خبر دادند و همگی 
قرمزپوش شــدند. ریزش بزرگان موجب افزایش عرضه در بازار شد و موج 
خروج پول حقیقی نیز بزرگ تر شد. در معاملات شنبه، ارزش خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی برای سیزدهمین روز متوالی منفی شد و 3۹7 
میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد که بالاترین رقم در سه هفته 
اخیر است. بیشــترین خروج پول حقیقی به سهام خودرو )شرکت ایران 
خودرو( اختصاص داشت که ارزش تغییر مالکیت حقیقی به حقوقی آن 5۹ 
میلیارد تومان بود. نمادهای خســاپا )شرکت سایپا( و خاور )شرکت ایران 
خودرو دیزل( در رتبه های بعد قرار گرفتند. در ســوی دیگر اما نمادهای 

وحافظ، غدشت، گشان، وساپا و وپترو بیشترین ورود پول را داشتند.
نمادهای »میدکو«، »فولاد« و »وپاسار« بیشترین تأثیر را در افت شاخص 
کل بورس و نمادهای »ورنا«، »فباهنر« و »وپترو« بیشــترین تأثیر مثبت 
را بر این شــاخص داشتند. در فرابورس نیز نمادهای »فغدیر«، »غصینو« 
و »فزر« بیشــترین تأثیر افزایشی و »آریا«، »زاگرس« و »شراز« بیشترین 
تأثیر کاهنده را بر آیفکس داشــتند. در جدول پرتراکنش ترین نمادهای 
بورس، خودرو صدرنشــین است و خساپا و خگســتر در ردههای بعدی 
هســتند. در فرابورس نیز نمادهای دی، ســبزوا و کرمان پرتراکنش  ترین 
نمادها هستند. ارزش معاملات کل بازار سهام به رقم 7 هزار و 253 میلیارد 
تومــان کاهش یافت. ارزش معامــلات اوراق بدهی در بازار ثانویه به 466 
میلیارد تومان رســید که 6 درصد از ارزش کل معاملات بازار ســرمایه را 
تشــکیل می دهد. ارزش معاملات خرد ســهام نیز با کاهش 10 درصدی 
نســبت به روز کاری قبل به رقم 3 هزار و ۹66 میلیارد تومان رســید. در 
معاملات شنبه 60 نماد صف خرید داشتند و 65 نماد با صف فروش مواجه 
شدند. مجموع ارزش صف های خرید با افت 34 درصدی به 184 میلیارد 
تومان و مجموع ارزش صف های فروش با رشد 72 درصدی به ۹8 میلیارد 
تومان رسید. در پایان معاملات این روز ارزش صف های فروش در رقم 53 

میلیارد تومان ایستاد و بازار با مازاد عرضه بسته شد.

ریسکهای سه گانه بازار سهام
شــاخص کل بورس تهران در حالی سطح 1.4 میلیونی را در معاملات 
هفته جاری از دســت داد که در 20 روز معاملاتــی اخیر در ابتدای این 
محدوده در نوسان بود. شاخص کل بورس همچنین معاملات هفته گذشته 
را با افت 1.03 درصدی به پایان رســاند و اگرچه در دو روز ابتدایی هفته، 
بازدهی نزدیک به صفر  درصد داشــت، اما در سه روز معاملاتی باقیمانده 
در مدار منفی حرکت کرد و در پایان هفته تا ســطح یک میلیون و 402  
هزار واحد عقب رفت. بدین ترتیب، دماسنج اصلی تالار شیشه ای، بازدهی 
منفی 1.03 درصدی را در کارنامه هفتگی خود به ثبت رســاند. در سمت 
مقابل اما شــاخص کل هموزن به بازدهی مثبت 0.۹6 درصدی رسید تا 
روند واگرایی این دو شــاخص مهم بازار ادامه داشته باشد. بررسیها نشان 
می دهد که بازدهی شاخص کل بورس از ابتدای آذرماه تا پایان معاملات 
هفته گذشته، منفی 0.41 درصد بوده است. شاخص کل بورس همچنین 
از ابتدای ســال 1401 تاکنون تنها 2.6 درصد برای معامله گران بازدهی 
به همراه داشته است. از سوی دیگر، شاخص کل هموزن در حالی بازدهی 
مثبت 0.۹6 درصدی را در معاملات هفته ای که گذشــت به ثبت رساند 
که این نماگر بورســی در اولین هفته معاملاتی آذرماه 1.23 درصد رشد 
کــرد و از ابتدای آذر تاکنون نیز بازدهی 3.12 درصدی را در کارنامه اش 

به ثبت رسانده است.
به نظر می رسد بازار سهام در حال حاضر با سه ریسک رشد قیمت دلار، 
تحولات سیاســی-اقتصادی اخیر و تحولات  بودجه مواجه است. بورس 
بازان در حالی این ریسکهای ســه گانه را در محاسبات خود لحاظ کرده 
اند که ریســک سیاســی در اقتصاد ایران همواره منجر به شوک و تلاطم 
ارزی شده است، اما در وزن کشی میان عوامل موثر، جدا از آنکه از یکسو 
فشارهای سیاسی  ترس بازار را بیشتر می کند، از سوی دیگر تحولات ارزی 
قرار دارند که ریســک معاملات را افزایش می دهند. البته این نکته را هم 
باید در نظر داشــت که در کوتاه مدت این ریســکهای سیاسی-اقتصادی 

هستند که اثرات قویتر و منفی تری بر بازار سهام دارند.

دماسنج اصلی تالار شیشه ای، سطح 1.4 میلیون واحدی را از دست داد

بحران گازی در بازار سهام

یک کارشــناس بازار سرمایه با بیان اینکه رفتار بازیگران حاضر در بازار 
سرمایه هیجانی تر از سرمایه گذاران دیگر بازارها است، گفت: اگر قرار باشد 
رشــدی در بازارهای ســرمایه گذاری رخ دهد، احتمال این اتفاق در بازار 
سهام بیشتر خواهد بود و این بازار نسبت به سایر بازارهای موازی بازدهی 

بهتر خواهد داشت.
حســام جعفری به روند اخیر معاملات بورس اشاره کرد و به ایرنا گفت: 
در صورت مقایســه بازار سرمایه با سایر بازارها شــاهد ارزندگی این بازار 
نسبت به ســایر بازارهای ســرمایه گذاری خواهیم بود. او بازار مسکن را 
جدی ترین رقیب برای بازار سهام دانست و افزود: بازار مسکن طی دو سال 
گذشــته تحت تاثیر اصلاح شدید شاخص بورس و نیز وضعیت حاکم در 
این بازار رشــد جدی را تجربه کرد، اما اکنون شاهد وجود رکود جدی در 

این بازار هستیم.
جعفری با تاکید بر اینکه ریسک های حاکم در بازار سرمایه نیز در دیگر 
بازارهای ســرمایه گذاری وجود دارد، ادامــه داد: رفتار بازیگران حاضر در 
بازار سرمایه هیجانی تر از سرمایه گذاران دیگر بازارها است، اما باید به این 
موضوع توجه کرد که رفتار بازیگران مسکن که اغلب سنتی هستند توام 
با صبر بیشتری اســت. به عقیده این کارشناس بازار سرمایه، وجود نگاه 
بلندمدت در بازار مسکن باعث شده است تا سرمایه گذاران کمتر اقدام به 
رفتارهای هیجانی در این بازار کنند که این امر باعث شده تا شاهد اصلاح 

کمتر قیمتی در این بازار باشیم. وجود چنین امری باعث شده است تا عملا 
کاهش شــدید قیمت ها در بازار مسکن صورت نگیرد و فقط شاهد وجود 
رکود در معاملات این بازار باشیم. او با بیان اینکه بازار سرمایه می تواند از 
عملکرد بهتری در معاملات خود نسبت به روند فعلی برخوردار باشد، گفت: 
فعلا محرکی که بتواند باعث تحول معاملات بورس و نیز شتاب در صعود 
آن شود، وجود ندارد. بازار سرمایه در چند ماه گذشته اصلاح شدید قیمتی 
را تجربه کرده و قیمت ها به مرحله ارزندگی رسیده است؛ بنابراین اگر قرار 
باشــد رشدی در بازارهای ســرمایه گذاری رخ دهد احتمال این اتفاق در 
بازار ســهام بیشتر خواهد بود. این تحلیلگر بورس با اشاره به کمک دولت 
و ســازمان بورس برای رونق این بازار توضیح داد: طی ســال های گذشته 
ارزش دلار به عنوان مهم ترین محرک رشــد بازار شناخته شده است که 
در چند روز گذشته شاهد افزایش قیمت این ارز بودیم. همچنین در کنار 
این موضوع، حمایت های صورت گرفته از بازار از ســوی دولت و سازمان 
بورس کمک کرد تا بازار ســهام پس از فراز و نشیب های بسیار، وضعیت 
بهتری به خود بگیرد و به مدار صعود بازگردد. به گفته این کارشناس بازار 
ســرمایه، دلار و حمایت های انجام شده از بازار توسط نهاد ناظر بازار و نیز 
دولت، عاملی در بازگشت روند مثبت و رشد به معاملات بورس بوده است.
وی همچنین به اعتماد از دســت رفته سرمایه گذاران نسبت به بورس 
اشــاره کرد و گفت: باز گرداندن اعتماد دوباره به سهامداران کمی دشوار 

است، اما برای اجرای این امر لازم است تا سیاست های اقتصادی به صورت 
پایدار در دستور کار قرار بگیرد. نباید در بازار نگرانی هایی از جانب بودجه، 
نرخ خوراک و نیز دیگر مقررات باشــیم و در ایــن زمینه ثبات در قانون 
گذاری و شــرایط اقتصادی مهم ترین عامل بــرای بازگرداندن اعتماد به 

سهامداران است.
جعفری، بازار سهام را نیازمند ثبات در تصمیم گیری ها دانست و با بیان 
اینکه بهتر است سازمان بورس ثبات بیشتری را در تصمیم گیری های خود 
داشــته باشــد، گفت: بدین معنا که اگر مقرراتی وضع می شود دیگر در 
کوتاه مدت تغییر نکند تا بتوان شــاهد بهبــود وضعیت ورود نقدینگی به 
بورس و اعتماد ســهامداران نسبت به سرمایه گذاری در بورس باشیم. در 
همین حال، اگر دلار رشد کند بازار سهام تحت تاثیر چنین عاملی بیشتر 
از نرخ دلار رشــد می کند که این امر می توانــد تا حد زیادی اعتماد را به 
ســهامداران باز می گرداند. در این راستا قانون گذار باید ابهامات موجود را 
رفع و نیز یکسری از مقررات را به صورت بلندمدت تدوین کند تا سرمایه 
گذار این اطمینان را داشته باشد که طی سال های طولانی می تواند در یک 
بازار مطمئن ســرمایه گذاری کند. در واقع، رفع ابهام بودجه باید نه تنها 
برای یک ســال آینده باشد بلکه بهتر است سیاستی در پیش گرفته شود 
که رویه آن برای 10 سال آینده مشخص باشد تا سرمایه گذاران بتوانند با 

دید بهتری نسبت به سرمایه گذاری در این بازار اقدام کنند.

بازار مسکن جدی ترین رقیب بازار سهام است

رفتارهای هیجانی در تالار شیشه ای

بــــورس تلفن مستقیم: 486073290 www.forsatnet.ir
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قیمت الاکلنگی مرغ!
مشاهدات میدانی حاکی از آن است قیمت مرغ در روزهای گذشته 
نوسانات بسیاری را پشت سر گذاشته است و در حال حاضر از کیلویی 
55 هــزار تومان در میادین تا 64 هزار تومان در خرده فروشــی ها به 

فروش می رسد.
به گزارش ایسنا، براساس مشاهدات میدانی و گزارش های رسیده به 
ایسنا از محله های مختلف تهران قیمت هر کیلو مرغ گرم 5۹ هزار و 

800 تومان تا 64 هزار تومان است.
در میادین میوه و تره بار و مراکز عمده توزیع مرغ نیز قیمت هر کیلو 

مرغ کامل تازه 55 هزار و 800 تومان اعلام شده است.
مهدی یوســف خانی - رئیس اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی 
تهران - در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه قیمت مرغ در واحدهای 
خرده فروشی کیلویی 55 تا 60 هزار تومان است، گفت: در حال حاضر 
مرغ کمتر از نرخ مصوب در بازار عرضه می شود و فروش مرغ بالاتر از 

نرخ مصوب یعنی 63 هزار تومان تخلف است.
وی با اشــاره به اینکه در روزهای آینــده افزایش قیمتی نخواهیم 
داشــت، افزود: هفته گذشــته قیمت مرغ افزایش یافت و به 60 هزار 
تومان رســید ولی همچنان در بازه ذکرشده به فروش می رود و البته 

فروش آن تا 63 هزار تومان مانعی ندارد.
یوســف خانی در پاسخ به چرایی این افزایش قیمت گفت: تقاضای 
خرید مرغ کم، عرضه و تولید زیاد اســت و در نتیجه قیمت ها کاهش 

یافته است.

از دردسرسازی پتروشیمی ها تا تجارت آزاد 
با پاکستان

در هفته جاری اخباری از مشــکلات تامین مواد اولیه پتروشیمی 
برای برخــی صنایع و همچنیــن لغو ممنوعیت برخــی کالاها از 

پاکستان منتشر شد که قابل توجه بود.
به گزارش ایســنا، در هفته جاری دو اتفاق مهم در حوزه صنعت 
اتفاق افتاد، اولی تداوم افزایش قیمت یونولیت بود که بهانه ای شــد 
برای پرداختن به مشکلات سایر بخش های صنعتی که از مواد اولیه 

پتروشیمی استفاده می کنند.
در هفته هــای اخیر بازار یونولیت دچار مشــکل شــده؛ تا جایی 
کــه قیمت هر متر مربع این محصــول از حدود 70 هزار تومان در 
شــهریور به بیش از 500 هزار تومان رســیده است. این وضعیت 
ســازندگان مســکن را تحت تاثیر قرار داده و گفته می شــود روی 
قیمت خانه اثر خواهد داشــت. در ایــن رابطه، اواخر مهرماه رئیس 
هیأت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر گفته بود که این وضعیت به 
دلیل زیاده خواهی پتروشــیمی ها ایجاد شده که نام آن را مهندسی 
عرضه گذاشتند. در مهندسی عرضه پتروشیمی ها با دلایل مختلف 
مثل تعمیرات می گویند فعالیت واحدها متوقف شده است. بنابراین 
توزیع قطره چکانی و ولع خرید بیشــتر می شــود. در این شــرایط 
نهادهای نظارتی هم نمی دانند چگونه با آنها برخورد کنند. با ادامه 
این روند، بار دیگر برای بررسی موضوع به سراغ دبیر خانه صنعت، 
معدن و تجارت رفتیم و او هم علت را به تعطیلی پتروشیمی پارس 

نسبت داد، اما درباره دلایل این تعطیلی اطلاعی نداشت.
موضوع مهم دیگر در حوزه صنعت و تجارت، از ســرگیری اجرای 
موافقت نامه تعرفه ترجیحی بین ایران و پاکستان است که در سال 
1382 منعقد شــده بود، اما از سال 13۹7 واردات بیش از 2000 
قلم کالا ممنوع شد و خیلی از کالاهای موجود در توافق نامه تعرفه 

ترجیحی ایران و پاکستان نیز در این لیست قرار گرفتند.
بــا این حال اخیــرا واردات تمام کالاهای مرتبــط با نظام تعرفه 
ترجیحی با پاکســتان که در ســال 13۹7 ممنوع شــده بود، رفع 

ممنوعیت شد.
از سال 13۹7 و در پی مشکلات ارزی در کشور، واردات بیش از 
2000 قلــم کالا تحت عنوان کالاهای غیرضروری و لوکس ممنوع 
شد. از جمله مهمترین این کالاها می توان به خودرو، لوازم خانگی، 

پوشاک و اسباب بازی اشاره کرد.
البتــه وزیر صنعت، معدن و تجارت خردادماه گفته بود که حذف 
ممنوعیت واردات 4 یا 5 قلم کالا به دولت پیشــنهاد شــده که در 
حال بررســی است، اما عمده ساختار ممنوعیت واردات 2000 قلم 
کالا که از ســال 13۹7 تصویب شده، حفظ می شود؛ اما هنوز این 
چند قلم کالا که جزییات آنها هم مشــخص نیست، تعیین تکلیف 
نشده اســت. هرچند این مقام مســئول در آخرین نشست خبری 
خود در ســال 1400 اعلام کرده بود که با واردات در همه حوزه ها 
به میزان حداکثر 20 درصد و با برنامه ریزی برای نســبت صادرات 

به واردات موافق است که ظاهرا تاکنون به نتیجه نرسیده است.

به نظر می رســد وزارت صمت قصد دارد از نظام تعرفه ترجیحی 
با کشورهای دیگر هم استفاده کند. این موضوع می تواند مقدمه ای 
برای کاهش محدودیت های واردات باشــد که از سال 13۹7 اعمال 

شده و تاکنون ادامه داشته است.
ممنوعیت هــای واردات موافقان و مخالفانــی دارد. بخش زیادی 
از تولیدکننــدگان معتقدند با توجه با هزینه هــای بالای تولید در 
ایران و ســایر محدودیت ها، امکان رقابــت با محصولات خارجی را 
ندارند و باید شــرایط برابر با تولیدکنندگان کشورهای مبدأ واردات 
برای آنها فراهم شــود. همچنین تولید داخل از نظر ایجاد اشتغال 
و ســرمایه گذاری هم برای کشــور اهمیت دارد. در مقابل مخالفان 
ممنوعیت واردات معتقدند ایــن وضعیت حق انتخاب تولیدکننده 

را زیر سوال می برد.

نماگربازارسهام

افزایش قیمت دو محصول شــرکت خودروســازی سایپا از صبح دیروز 
خبرساز شد؛ چراکه دولت به خصوص وزیر صمت در جسله استیضاح خود 
که چندی پیش در مجلس برگزار شــد، وعده داد قیمت خودرو افزایش 

نخواهد یافت.
به گزارش شــفقنا، گروه خودروسازی سایپا در حالی برای دومین هفته 
متوالی طرح فروش فوق العاده دو محصول خود را برگزار می کند که قیمت 
این محصولات نســبت به عرضه های قبلی آنها افزایش قابل توجهی را به 

ثبت رسانده است.
گروه خودروســازی ســایپا در طرح فروش فوق العاده دو محصول وانت 
151 و کوییــک پلاس اتوماتیک را اجرایی می کند که این دو محصول با 

افزایش قیمت قابل توجهی همراه شده است
طی پیش فروش ماه گذشــته، وانت 151 با قیمت 160 میلیون و 745 
هزار تومان و کوییک پــلاس اتوماتیک با قیمت 278 میلیون و 40 هزار 

تومان عرضه شده بودند.
این در حالی اســت که این دو محصول ســایپا دیروز 1۹ آذر 1401 با 

قیمت های 16۹ میلیــون و 871 هزار تومان و 287 میلیون و 850 هزار 
تومان عرضه شده اند. به عبارتی وانت 151 سایپا بیش از ۹ میلیون تومان 
و کوییــک پلاس اتوماتیک با بیش از 10 میلیــون تومان افزایش قیمت 

همراه شده اند.
گروه خودروسازی سایپا اعلام کرد که مجوز افزایش قیمت چند محصول 

خود را دریافت کرده است.
این گروه خودروســازی درباره صحت اخذ مجوز افزایش قیمت چنین 

پاسخ داده است:
»در مورد وانت 151، قیمت های مصوب و اخذ مجوز برای تغییر قیمت ها، 
تنها مشمول خودروهای سواری است و برای وانت ها الزامی  وجود ندارد. در 
رابطه با افزایش قیمت کوییک پلاس اتوماتیک نیز این گروه خودروسازی 

مجوز افزایش قیمت برخی محصولات خود را اخذ کرده است.«
افزایش قیمت به بهانه آپشن های اضافه!

توکلی لاهیجانی، مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت در همین 
ارتباط به خبرنگار تسنیم، گفت: »هیچ افزایش قیمتی صادر نشده و این 

تغییرات قیمتی در محصول کوییــک پلاس اتوماتیک مربوط به افزایش 
آپشن های این خودرو است.

وی افزود: قرار بود سایپا پیش از فروش فوق العاده این محصول جزییات 
آپشن ها را اعلام کند که این موضوع انجام نشده است.«

بر این اساس این پرســش مطرح است که این افزایش قیمت براساس 
کدام دستورالعمل صادر شده و آیا وزارت صمت برخلاف وعده های قبلی 
خود، دســتورالعمل جدیدی برای افزایش قیمت خودرو در ســال 1401 
تعریف کرده است؟! و آیا سایر محصولات سایپا هم به زودی شاهد افزایش 

قیمت خواهند شد؟!
بدون تردید و بنا بر اظهارنظرهای بسیاری از کارشناسان، افزایش قیمت 
کارخانه خودروها سبب افزایش قیمت ها در بازار آزاد نیز خواهد شد و خود 

به خود روند صعودی قیمت ها را به دنبال خواهد شد.
براساس کســب اطلاع خبرنگار شــفقنا، از صبح دیروز که قیمت این 
دو محصول ســایپا افزایش یافته است، قیمت برخی از خودروها نیز روند 

افزایشی را به دنبال داشته است.

سایپا: مجوز افزایش قیمت را دریافت کردیم

 وزارت صمت: مجوزی ندادیم!

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با بیان اینکه جدول قواعد 
تخصیص ســوخت به رانندگان کامیون و حمــل و نقل عمومی جاده ای 
مربوط به هشــت سال پیش است، بر به روزرســانی و بازنگری این قواعد 

تأکید کرد.
به گزارش پایگاه خبری »عصر خودرو« به نقل از ایســنا، داریوش امانی 
در نشست هم اندیشی مدیران پایانه های مرزی کشور در مشهد اظهار کرد: 
در این خصوص با وزارت نفت جلساتی داشته ایم و مقرر شد، شرکت نفت 
موضوع فواید تخصیص ســوخت به ناوگان که موجب نارضایتی رانندگان 
کامیون شــده را کار کند تا مشکل این قشر زحمتکش و جهادگر برطرف 

شود.
وی افزود: فعلا قرار شــده »تنخواه ســوخت« برای رانندگان این حوزه 
مشخص شود و در اختیار رانندگان قرار گیرد تا مشکل آنها رفع شود، البته 
پس از انجام بررســی های کارشناسی جدول قواعد تعیین سوخت ناوگان 

بازنگری شده که جدول جدید سوخت اعلام خواهد شد.
رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای بیــان کرد: جا دارد از 
تک تک کامیونداران قدردانی شــود که در همه شرایط مانند سیل، زلزله، 
هشــت سال جنگ تحمیلی و با همه تهدیدات تحریم ها با مسائلی مانند 

تامین قطعات و لاســتیک و مسئله ســوخت کنار آمده به خدمت و در 
حقیقت این جهاد ادامه دادند.

امانی افزود: اگر حادثه ای برای راننده کامیونی پیش آید، او نه تنها مال 
بلکه ممکن است جانش را نیز از دست دهد، لذا ضمن سپاسگزاری از این 
قشــر زحمتکش، به عنوان خادم رانندگان تمام تلاش خود را برای تامین 

منافع صنفی ایشان به کار می گیریم.
روزانه ۹0 هزار کامیون از گذرگاه های مرزی کشور تردد می کنند

به گزارش ســازمان راهــداری و حمل و نقل جــاده ای جواد هدایتی، 
مدیــرکل دفتر ترانزیت و حمــل و نقل بین المللی ســازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای اظهار کرد: در حال حاضر تردد متوســط روزانه از 25 
مرز کشور به بیش از ۹0 هزار دستگاه کامیون رسیده است که اکنون نرخ 

متوسط تردد کامیون  از مرزهای کشور فراتر از دوران قبل از کرونا است.
وی افــزود: همچنان این ترددها در حال افزایش اســت و آخرین آمار 
ثبت شده نیز در این مرزها نشــان دهنده ثبت تردد حدود یک میلیون و 
500 هزار تردد ســالانه از 25 پایانه مرزی کشور است. از 32 مرز زمینی 
مصوب دولت، هم اکنون 25 مرز فعال در کشور وجود دارد و هفت مرز نیز 

به صورت غیرفعال است.

مدیرکل ترانزیت و حمل ونقل بین المللی ســازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای کشــور اظهار کرد: از ســال 1375 تا به امروز برای فعالیت 
و بهره بــرداری از این پایانه ها و اجــرای طرح های عمرانی و عملیاتی آنها 
هزینه های بسیاری شده که براساس برآورد ارزش امروز آن می توان گفت، 

بیش از 6000 میلیارد تومان در این بخش هزینه شده است.
هدایتــی بیان کرد: برای مدیریت یکپارچــه پایانه های مرزی اقداماتی 
چون درجه بندی و اولویت بندی پایانه های مرزی کشور صورت گرفت. در 
همین راســتا ساماندهی توقف و نوبت دهی به کامیون های مراجعه کننده 
به پایانه های مرزی و طرح ایجاد حریم حفاظتی در پایانه های مرزی ارائه 
شده است و همچنین ساماندهی و توسعه پایانه های مرزی مهمی همچون 

میلک، دوغارون، باشماق، آستارا و نوردوز آغاز و اجرایی شد.
وی اظهار کرد: خواب 50 هزار دســتگاه کامیون در مرزها ســالانه 70 
میلیون یورو برای ما هزینه دارد که معادل ریالی این هزینه برابر با 2هزار 
و 500 میلیارد تومان اســت که معادل با ســاخت و تجهیز هشت پایانه 
مرزی اســت. این خواب به افزایش قیمت کالای صادراتی، خواب کامیون 
و از کارافتادگــی حدود 2.5 ماهه ناوگان و توقف ســرمایه در مرز منجر 

شده است.

مدیر اجرایی شــرکت جنرال موتورز گفت تقاضــا برای خودروهای این 
خودروساز آمریکایی همچنان قوی است و انتظار می رود فروش خودروهای 

جدید در سال آینده افزایش یابد.
به گزارش پایگاه خبری »عصر خودرو« به نقل از ایسنا، مری بارا، گفت 
انتظار دارد فروش خودروهای جدید و کامیون های سبک در سال 2023 

به 15 میلیون دستگاه برسد. موسسه S&P Global Mobility اظهار 
کرد که این رقم در مقایسه با 13.7 میلیون در سال 2022 و با پیش بینی 

14.7 میلیون در سال 2023 مطابقت دارد.
بارا در گفت وگو با انجمن مطبوعات خودرو در دیترویت گفت: ما شاهد 

تقاضای زیادی برای وسایل نقلیه خود هستیم.

بارا افزود: جنرال موتورز با توجه به عدم اطمینان در مورد رشد اقتصادی 
در حال برنامه ریزی بسیار محتاط در مورد هزینه ها در بودجه سال 2023 
است. او گفت: هیچ کس واقعا نمی داند، وضعیت اقتصاد چگونه خواهد بود.

براســاس گزارش رویترز، بارا پیش بینی کــرد که اقتصاد ایالات متحده 
می تواند تنها 1.2 درصد در سال 2023 رشد کند.

ضرورت بازنگری نحوه تخصیص سوخت به کامیون ها

جنرال موتورز بی خیال اقتصاد شد
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اخبار

برپایی میز خدمت در سفر دکتر قاضی زاده هاشمی به قم
قم- خبرنگار فرصت امروز: همزمان با سفر دکتر قاضی زاده هاشمی 
معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران به اســتان قم میز 
خدمت ایثارگران برپا شــد. به گزارش ایثار واحد اســتان قم، این میز در سالن 
ورودی پژوهشــگاه علامه طباطبایی، محل برگزاری دومین اجلاســیه مجمع 
طلاب و فضلای فرزندان شاهد با حضور مسئوولان بنیاد استان بر پا شد. معاون 
بهداشت و درمان، معاون تعاون و امور اجتماعی، رئیس اداره مسکن و گلزارها، 
رئیس اداره مددکاری و کارشــناس ارتباطات و مراجعات بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران استان در محل این میز حضور داشتند و به سوالات طلاب و فضلای 

فرزندان شاهد پاسخ دادند. برگزاری میز خدمت در تمامی سفرهای معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان قم 
اجرا می شود و در این روز معاونان و روسای ادارات بنیاد استان به 50 تن از  فرزندان شاهد پاسخ دادند.

مدیرکل بنیاد مسکن بوشهر: طرح هادی در 7۱ روستای بوشهر بازنگری می شود
بوشهر- خبرنگار فرصت امروز: مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
اســتان بوشهر گفت: برای ۳۹۶ روستای استان طرح هادی تهیه شده است که 
البته این طرح در ۷۱ روســتا نیاز به بازنگــری دارد. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل بنیاد مسکن استان بوشهر؛ علیرضا مقدم در گفتگو با ایسنا با اشاره به 
اجرای طرح هادی در ۹۹ درصد روســتاهای استان بوشهر استان بوشهر اظهار 
کرد: استان بوشهر موفق شده است در این حوزه مقام دوم کشوری را به لحاظ 
برخورداری روســتاهای بالای ۲0 خانوار از اجرای طرح هادی کسب کند. وی 
تصریح کرد: حال حاضر ۶۳ پروژه فعال و در حال اجرا در بخش عمران روستایی 

در سطح روستاهای استان بوشهر با اعتبار ۳۳ میلیارد تومان در شهرستانهای بوشهر، گناوه، دیلم، دشتستان، تنگستان و دشتی از محل 
اعتبارات شرکت ملی نفت ایران در حال اجرا است؛ این پروژه ها شامل بهسازی معابر روستایی، ایمن سازی روستاها در برابر سیل، ایجاد 
بوستان روستایی و چمن مصنوعی مینی فوتبال هستند. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان بوشهر خاطر نشان کرد: طی یک سال 
اخیر در بخش صدور اسناد مالکیت واحد های مسکونی ۱0۳۶ جلد سند روستایی و در شهر زیر ۲5 هزار نفر جمعیت، ۳۹۴ جلد سند 
مالکیت با همکاری اداره ثبت اسناد و املاک صادر شده است. مقدم با اشاره به وجود ۸۱۶ روستا در استان بوشهر بیان کرد: ۴00 روستای 
استان بوشهر بالای ۲0 خانوار هستند که برای ۳۹۶ روستا طرح هادی تهیه شده است که البته طرح هادی در ۷۱ روستا نیاز به بازنگری 
دارد. وی در خصوص میزان آسفالت معابر روستایی از محل اعتبارات غیر رایگان عنوان کرد: با مشارکت دهیاری ها طی یک سال گذشته 
۱.5 میلیون مترمکعب آسفالت در سطح روستاهای استان بوشهر با اعتبار ۹۴ میلیارد و ۶00 میلیون تومان اجرا شده است. مدیرکل بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان بوشهر یادآور شد: ایمن سازی ۱۶ روستا در برابر سیل از مصوبات سفر رئیس جمهور به استان بوشهر بود که 

با اعتبار ۲0 میلیارد تومان به همت بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اجرا و به بهره برداری رسیده است.

مدیرکل بندرامیرآباد بیان کرد:
ضرورت کاهش تشریفات و فرآیند اداری در اجرای پروژه های جاری بنادر

ســاری - دهقان : مدیرکل بنادرودریانوردی امیرآباد با بیان اینکه سرعت 
در اجرای برخی از پروژه های جاری در بنادر همچون لایروبی از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت ، بر ضرورت کاهش تشریفات و بروکراسی اداری در اجرای این 
قبیل پروژه در بنادر تأکید کرد. به گزارش خبرنگار مازندران به نقل روابط عمومی 
اداره کل بنادرودریانوردی امیرآباد ؛ محمدتقی انزان پور در جلسه ای که با حضور 
معاون امور دریایی و مدیران کل ستادی این معاونت در بندرامیرآباد برگزار شد ، 
به جایگاه مهم و سهم 5۸ درصدی عملیات تخلیه و بارگیری کالای این بندر در 

بنادر شمالی کشور اشاره و لایروبی بندرامیرآباد را با توجه به رژیم رسوب گذاری شرقی به غربی و کاهش لحظه ای تراز آب دریای خزر امری 
ضروری عنوان کرد. وی بر ضرورت ایجاد یک پژوهشکده دریایی به عنوان پایگاه ارتباط صنعت و دانشگاه با سازمان بنادرودریانوردی جهت 
مطالعه علمی پروژه ها تأکید و خاطرنشان کرد سیستم قابل حمل در عملیات راهنمایی دریایی ) ) PPU برای نخستین بار در سطح بنادر 
کشور با استفاده از توان کارشناسان داخلی در بندرامیرآباد راه اندازی شد. مدیرکل بندرامیرآباد با بیان اینکه در سال جاری سانحه جدی 
دریایی در منطقه استحفاظی بندرامیرآباد رخ نداده است ، بر تطویل موج شکن و تعریض دهانه کانال ورودی بندرامیرآباد بر اساس مطالعات 
طرح جامع تأکید کرد. ایجاد ساختمان مرجع دریایی در بندرامیرآباد ، تقویت سطح دانش کارشناسان دریایی از طریق اعزام به دوره های 

تخصصی معتبر و برگزاری کارگاه سوانح دریایی از دیگر مواردی بود که توسط انزان پور در این جلسه مطرح شد.

با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشور:
بزرگترین پد هلیکوپتر کشور در اراک افتتاح شد

اراک- فرناز امیدی:  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی عصر پنجشنبه 
در ســفر یکروزه خود به اســتان مرکزی ، بزرگترین پد هلیکوپتر کشور را در 
مجاورت بیمارستان امیرالمومنین )ع( اراک و در زمینی به وسعت ۱۷ هزار مربع 
افتتاح کرد . دکتر بهرام عین اللهی  اظهار داشــت: موقعیت اســتان مرکزی به 
شــکلی است که با تردد، شمار زیادی از وسایل نقلیه همراه است و از طرفی به 
دلیل پراکندگی روستاها و شهرها نیاز به بالگرد دارد. وی ادامه داد: بالگردی که 
در اختیار استان مرکزی است بسیار پیشرفته است و بر اساس قرارداد منعقد شده 
با هوانیروز و وزارت بهداشت در اختیار این استان قرار گرفته است. وزیر بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی بیان داشت: داخل این بالگرد پیشرفته انواع امکانات پزشکی مورد نیاز تعبیه شده است و حتی امکانات ICU )مراقبت 
های ویژه( و ونتیلاتور نیز فراهم است. دکتر عین اللهی افزود: انتقال بیمار در کشور از اهمیت ویژه برخوردار است و به دلیل اینکه کشور آب 
و هوای متنوعی دارد نیاز است برای برای توسعه اورژانس هوایی تلاش بیشتری صورت گیرد که خوشبختانه در استان مرکزی این امر به 
انجام رسیده است. وی اظهار داشت: در این پایگاه اتوبوس آمبولانس نیز وجود دارد که بسیار پیشرفته است و امکان بستری بیمار در داخل 
آن وجود دارد و ۲ دستگاه دیگر نیز به استان مرکزی اختصاص می یابد. دکتر عین اللهی ادامه داد: بزرگترین پد هلیکوپتر کشور ، محل 
اسکان کارکنان و جایگاه سوخت دارد و برای این پایگاه ۲0 میلیارد تومان اعتبار با کمک خیرین و دانشگاه علوم پزشکی اراک هزینه شده 
است. وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی در ادامه بیان داشت: ۸50 طرح بهداشتی درمانی بزرگ  در دولت سیزدهم افتتاح شد که شمار 
این طرح ها تا پایان سال به ۲ هزار طرح افزایش می یابد که در طول تاریخ کشور بی سابقه است. بهرام عین اللهی افزود: در دولت سیزدهم 
۷۹ مرکز درمانی با ۱0 هزار و ۸00 تخت بیمارستانی به بهره برداری رسیده است. وی تاکید کرد: تا پایان سال نیز هفت هزار و ۷00 تخت 
بیمارستانی به مراکز درمانی افزوده می شود و امید است با ارائه این خدمات بتوانیم گام های موثرتری در راستای افزایش سلامت مردم برداریم. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه گسترش طرح پزشک خانواده در دستور کار ویژه این وزارتخانه است گفت: در این 

مراکزی  که در سطح شهرستان شازند افتتاح شد، سطح یک پزشک خانواده به صورت پرونده الکترونیکی در این مراکز انجام شده است.

تلاش کارکنان پالایشگاه گاز ایلام برای تأمین پایدار گاز مشترکین 
ایلام-هدی منصوری:مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: کارکنان این شرکت بسیجی وار برای تأمین پایدار و جلوگیری از افت 
فشار گاز مشترکین و صنایع پایین دستی تلاش می کنند روح اله نوریان، مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام افزود: خوشبختانه کارکنان این 
شرکت برای تأمین پایدارگاز مشترکین و خوراک صنایع پائین دستی با قابلیت اطمینان بیش از ۹۹ درصد، آماده کار هستند و در این زمینه 
تلاش خود را دوچندان می کنند. وی ادامه داد: کارکنان پالایشگاه گاز ایلام در عرصه های اجتماعی، علمی، اقتصادی، کمک به آسیب های 
اجتماعی همچون سیل و زلزله مانند یک بسیجی واقعی، پای کار بوده و با این فرهنگ، در جهت تأمین تولید پایدار گاز تلاش می کنند. 
نوریان با بیان این که مقام معظم رهبری سال جاری را سال »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« نامگذاری کرده و در این راستا، این واحد 
صنعتی در ۲ محور تولید و دانش بنیان، اقدامات قابل قبولی انجام داده، افزود: سال گذشته این شرکت در تولید گازمایع خام ۲۱۶ درصد، 
اتان ۲۸۴ درصد، فروش محصولات پنجگانه ۸۶ درصد رشد داشته است. مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام با اشاره به این که این پالایشگاه 
در عرصه تولید و صنعت در تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( حرفی برای گفتن دارد، تصریح کرد: این شرکت در ۸ 
ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل در تولید گاز مایع خام ۴5 درصد، اتان ۴۷ درصد، گوگرد۲0 درصد و در تزریق 

گازطبیعی به شبکه سراسری، ۸ درصد رشد داشته است. 

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان از تلاش 
مجموعه کارکنان در بخشهای مختلف تقدیر کرد

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان اظهار داشت: تلاش مجموعه کارکنان 
در سطوح مختلف بخشهای عملیاتی، فنی، ستادی و خدماتی در تحقق برنامه ها و اهداف شرکت قابل قدردانی و تقدیر است.سید محمد 
حسینی در نشست صمیمی با جمعی از کارکنان که در نمازخانه تاسیسات و عملیات انبار گرگان برگزار شد افزود: توفیقات شرکت در 
پاسخگویی به نیاز مشتریان و خدمات رسانی مطلوب به مصرف کنندگان انواع فراورده های نفتی در بخشهای نیروگاهی، صنعتی، کشاورزی 
و خانگی حاصل کار و تلاش شبانه روزی تمامی کارکنانی است که در شرایط مختلف، بی وقفه و جهادگونه مساعی خود را به کار گرفته 
اند.مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان اظهار امیدواری کرد با همکاری و همدلی و همراهی یکدیگر بتوانیم در مسیر 
رشد و اعتلای شرکت و نیل به اهداف سازمانی گام برداریم.در ادامه نیز حسینی پس از استماع مطالبات همکاران جهت رسیدگی به خواسته 

هایشان دستور اقدامات و پیگیریهای لازم را صادر کرد.

اصفهان- خبرنگار فرصت امروز: مدیرعامل تاصیکو با بیان 
اینکه ذوب آهن به اصلاح برنامه هایش نیاز دارد، تاکید کرد که برای حل 
مشــکلات مواد اولیه این شرکت می تواند به عنوان سهامدار عمده وارد 

عمل شود.
امیر حســین نادری مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری صدر تامین 
)تاصیکو( به سوالات خبرنگار ما درباره ذوب آهن که یکی از زیر مجموعه 

های شرکت صدر تامین است، پاسخ داده است که در پی می آید:
برای حل مشکل مواد اولیه ذوب آهن چه برنامه هایی دارید؟

به نظر من یک کم لطفی به مجموعه ذوب آهن اصفهان شــده است. 
توقع داشتیم که مجموعه  ذوب آهن اصفهان  مشکلی از بابت تامین مواد 
اولیه نداشــته باشــد و  توقع داریم که مجموعه ی وزارت صمت بحث 
مشکل مواد اولیه ذوب آهن را که به عنوان اولین مجموعه فولادی کشور 
اســت را حل کند. ما آمادگی داریم به عنوان سهامدار عمده هزینه های 
ایــن کار را هم پرداخت کنیم کــه ذوب آهن دغدغه تولید مواد اولیه را 

نداشته باشد.
برنامه های توسعه ای ذوب آهن چیسـت؟

ذوب آهن لزوماطرح توســعه ای نمی خواهد بلکه طرح تحول احتیاج 
دارد. این مجموعه هر چند اخیراً چند محصول با ارزش افزوده بالا تولید 
کرده اســت اما در سال های گذشــته در مقوله تولید در یک سری از 
محصــولات ماند. با توجه به اینکه همکاران در ذوب آهن خیلی زحمت 
کشــیدند؛ اما با توجه به نیاز بازار و نوع سرمایه گذاری که در مجموعه 

ذوب آهن در چندسال گذشته انجام شده، باید در تولید محصولات خاص 
فعالیت بیشتری انجام شود.

اکنون در تمام ابعاد ذوب آهن اعم از ســاختار و سرمایه و محصولات 
جدید باید تغییر و تحول داشــته باشیم و به سمت تولید محصولات با 
ارزش افزوده بالاتر برویم. بــا توجه اینکه ذوب آهن در منطقه ا ی با آب 
وهوای خشــک قرار دارد و مشکل آب همواره مطرح است، محصولی را 

باید تولید  کنیم که ارزش افزوده بالایی داشته باشد.
 از طرفی ذوب آهن نیروی انسانی فرهیخته ای دارد و همان گونه که 
می دانید به عنوان مادر صنعت فولاد کشــور اســت و به لحاظ نیروی 
انســانی، غنای فوق العاده بالایی دارد و ما مــی توانیم انواع محصولات 
فولادی در ســطوح مختلف را که گاهی در فولاد سازی های دیگر قابل 

تولید نیســت، در ذوب آهن تولید کنیم. در این راستا یک سازماندهی 
جدیدی در حال انجام اســت کــه ذوب آهن بتواند در مجموعه  اقتصاد 
و صنایع فلزی کشــور جایگاه خود را بازیابی کند و  به خصوص اکنون 
در بحث زنجیره ی ارزش مشغول مطالعه هستیم که بتوانیم این روند را 

تکمیل کنیم و بهینه سازی هم در ذوب آهن داشته باشیم .
قیمت تمام شده میانگین کالا مثل میلگرد و... ۱۸هزار تومان 
هست در صورتی که در بورس کالا این محصولات  ۱۴ هزار و ۵۰۰ 
تومان میانگین فروخته می شود،  برای کاهش زیان انباشه چه 

برنامه هایی دارید ؟
اکنون محصولات فولادی یکی از ارزانترین قیمت ها را در کشور دارد. 
چه در ایران و چه  در بازارهای  صادراتی  و متاسفانه این موضوعات باعث 
شــده  که به محیط های تولیدی هم فشار بیاید. ما اصلا موافق گران 
فروشی و اجحاف حق مصرف کننده نیستیم، ولی به هر حال باید این 
بحث پوشش هزینه تمام شده در مجموعه واحدهای تولیدی را داشته 
باشیم. بخشی از این موضوع به قیمت های دستوری بر می گردد و اکنون 
که اوضاع قیمت های دستوری را در سطح خودروسازی کشور می بینیم، 
می فهمیم چه اتفاقی افتاده است . در حوزه  صنعت فولاد به نظر می رسد  
که باید تا اندازه ای برنامه و روندهایمان را اصلاح کنیم تا مجموعه های 
صنعتی کشور هم بتوانند از مزیت هایی که در بازار وجود دارد، استفاده 
کنند و مجموعه بتواند خطوطش را بازسازی کند و سرمایه گذاری جدید 

برای محصولات جدید انجام بدهند.

اهواز - شــبنم قجاوند: حجت الاسلام کلاه کج گفت: ۱۶ آذر 
و روز دانشــجو، از یک طرف متعلق به دانشــجو و دانشگاه است، اما از 
طرف دیگر روزی از روزهای انقلاب اسلامی و نهضت حماسه و شهادت 
به شــمار می رود و روزی است که شاخص های دانشجوی تراز انقلاب 

اسلامی را یادآور می شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان، 
حجت الاســلام رضا کلاه کج ، در جلسه شــورای اطلاع رسانی  استان 
خوزســتان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای دانشجو در ۱۶ آذر 
۱۳۳۲  و تبریک فرارســیدن  این روز مقدس  به دانشجویان آرمان گرا 
و میهن دوست ایران اسلامی، اظهار کرد: ۱۶ آذر و روز دانشجو، از یک 
طرف متعلق به دانشــجو و دانشگاه اســت، اما از طرف دیگر روزی از 
روزهای انقلاب  اســلامی و نهضت حماسه و شهادت به شمار می رود 
و روزی است که یادآور شــاخص های دانشجوی تراز انقلاب اسلامی 

می شود.

دبیر شــورای اطلاع رسانی استان خوزستان اضافه کرد: مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی( برای دانشجو سه ویژگی کلان را برمی شمارند و 
همه  توقعات خود از دانشجویان را در قالب همین سه ویژگی می دانند که 
عبارت اند از استقلال طلبی، عدالت خواهی و آرمان گرایی و ایشان جوانان 

را اصلی ترین ستون انقلاب می دانند و دانشجو قطعا محورِ گام دوم انقلاب 
است. بنابراین وظیفه ســنگینی بر دوش آنها نهاده شده است و چون 
این جوان اســت کــه دارای ذهنی فعال و پویا و سرشــار از خلاقیت و 
نوآوری است در همه حوزه های اقتصاد و سیاست و فرهنگ و...  می تواند 

راهگشا باشد.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان گفت: امروزه با توجه 
به شــرایط به وجود آمده و جنگ رسانه ای که دشمن در پیش گرفته، 
ضرورت توجه به امر اطلاع رســانی بیشتر شــده است و دولت در حال 
تقویت شورای اطلاع رسانی در دستگاه های مختلف و استان ها است تا 
از ظرفیت دستگاه ها،  نهادها،  تشکل ها و اشخاص بهتر استفاده شود تا 

از این طریق به موضوع اطلاع رسانی در دولت کمک کنند.
حجت الاســلام کلاه کج اضافه کرد: هدف مهم این شورا این است 
که این ظرفیت ها فعال و هم افزا شوند و در خدمت مسئله مهم مدیریت 

افکار عمومی قرار بگیرند.

رشت- خبرنگار فرصت امروز: نخستین جلسه یوسف یزدانی 
سرپرست شهرداری رشت با معاونین و مدیران مناطق و با حضور محمد 

حسین واثق کارگرنیا رئیس شورای اسلامی شهر رشت برگزار شد.
به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری 
رشــت - نخستین جلسه یوســف یزدانی سرپرست شهرداری رشت با 
معاونین و مدیران مناطق و با حضور محمد حسین واثق کارگرنیا رئیس 

شورای اسلامی شهر رشت امروز جمعه ۱۸ آذر ۱۴0۱ برگزار شد. 
رئیس شــورای اسلامی شهر رشــت در نخستین جلسه  سرپرست 
شــهرداری رشــت با معاونین و مدیران مناطق شهرداری رشت گفت : 
وضعیت درآمدی شهرداری مناطق رشت مطلوب نیست و مناطق باید 
در حوزه جذب سرمایه گذار به منظور مشارکت در پروژه های عمرانی با 

سازمان سرمایه گذاری شهرداری مشارکت داشته باشند.
وی با تاکید به اینکه برای مواجهه با بحران های احتمالی ســیلاب و 
بارش ســنگین برف باید مدیریت قوی وجود داشته باشد افزود : طبق 
گزارشات رسیده غالب تجهیزات مدیریت بحران شهرداری در تعمیرگاه ها 
هستند و با توجه به پیش بینی هواشناسی برای بارش نزولات جوی در 
شهر رشت، هنوز آمار درستی هم در زمینه آمادگی ماشین آلات وجود 
ندارد.  کارگرنیا  به بارش برف در سال گذشته و مشکلاتی که در شهر 
رشــت به جهت تردد ایجاد شده بود اشــاره کرد و گفت: عدم آمادگی 
شــهرداری برای ورود به فصل زمستان واقعا قابل قبول نیست و تصور 
میکنم کار سرپرســت شــهرداری و مدیران مربوطه برای سر وسامان 
بخشیدن به این اوضاع بسیار سخت باشد  و انتظار داریم هر چه سریعتر 

نابسامانی های ایجاد شده برطرف شوند.
وی با رد افزایش سقف بودجه شــهرداری در سال ۱۴0۲ از دو هزار 

میلیارد تومان افزود :  وقتی شهرداری های مناطق  هیچ برنامه ای برای 
درآمد پایدار و جذب سرمایه گذار نداشته باشند چطور می توانیم بودجه 

شهرداری را از دو هزار میلیارد تومان افزایش دهیم؟
 رئیس شــورای اسلامی شهر رشــت با تاکید به ایجاد یک اتاق در 
شــهرداری های مناطق به منظور تکریم ارباب رجوع و ســرمایه گذاران 
تصریــح کرد : شــهرداری های مناطــق نباید موضوعــات مربوط به 
سرمایه گذاران را فقط به سازمان سرمایه گذاری شهرداری محول کنند 
بلکه باید خودشــان نیز به دنبال جذب ســرمایه گذار باشند و در این 
باره طرح و برنامه ارائه دهند.  کارگرنیا با بیان اینکه رشــت تشــنه کار 
و سرمایه گذاری اســت افزود : سرمایه گذاران برای ورود به رشت بسیار 
رغبت دارند اما متاســفانه روند جذب و تکریم سرمایه گذار در این شهر 

برخلاف سایر شهرهای شمالی به هیچ عنوان مطلوب نیست.
وی به موضوع صدور مجوز پروانه برای احداث بنا در اراضی نســقی 
اشــاره کرد و گفت :  چند ماهی از صدور این مجوز گذشــته اما روند 
پروانه های صادره در سطح مناطق پنجگانه بسیار کند است و انتظار داریم 
موانع موجود در این مســیر برطرف و با همراهی دستگاه قضا خصوصاً 
دادستان محترم شاهد از بین رفتن زمینه های تخلف ساختمانی باشیم.

رئیس شورای اسلامی شهر رشت با اشاره به اینکه  به ثبات مدیریتی 
اعتقاد داریم بیان کرد : اما ثبات مدیریتی در شرایطی محقق می شود که  
مدیر مربوطه هم شأنیت ان جایگاه را داشته باشد، البته ثبات مدیریتی  
تنها مربوط به شــهردار مرکز  نیست و شــامل همه مدیران میانی در 
مناطق و سازمان ها می شود و همه باید پاسخگوی عملکرد خود باشند.  
کارگرنیا به موضوع افزایش آئین نامه ارزش معاملاتی اشاره کرد و گفت :  
به شخصه این کار را اهرم بازدارنده برای جلوگیری از تخلفات ساختمانی 

نمیدانم و حتی معتقدم این کار باعث افزایش قیمت مســکن می شود، 
بنابراین انتظار دارم به جای این کار، مشــکلات طرح تفصیلی. مقررات 
ســاخت و ســاز. زمان و نحوه صدور پروانه ساختمانی برطرف و اصلاح 
شود و شهرداری برابر وظیفه قانونی با نظارت اصولی مانع از بروز تخلف 
ساختمانی شود. یوســف یزدانی سرپرست شهرداری رشت نیز در این 
جلسه اذعان کرد: اقدامات لازم در حوزه فضای سبز، زیباسازی ، اجرای 
پروژه های عمرانی و نظایر اینها جزو اولویت هایی اســت که شهرداری 
رشت تا پایان ســال برای خود ترسیم کرده است. سرپرست شهرداری 
رشــت با تاکید بر اینکه  حوزه خدمات شهری در راستای زیبایی شهر 
رشــت باید تلاش وافر به خرج دهد، عنوان کرد: در موعد پایان ســال 
قرار داریم و باید زمینه را چنان فراهم کنیم تا درآمدهای وصول نشــده 
شهرداری وصول و بودجه محقق شود. یزدانی ادامه داد: با توجه به اینکه 
در فصل خزان قرار داریم علاوه بر جمع آوری زباله، از شــهرداری های 
مناطق انتظار دارم در بحث آماده باش نیروهای خدمات شــهر، رفت و 
روب و فضای سبز برای جمع آوری برگ درختان پیگیری و حساسیت 
بیشتری داشته باشند. سرپرست شهرداری رشت در این جلسه خطاب 
به معاونین و مدیران مناطق خواســتار تلاش در جهت تحقق بودجه، 
جبران کسری و برنامه ریزی جهت افزایش درامد های پایدار، توجه به 
ماشین الات در شرایط بحران های احتمالی و مواردی از این دست شد.

مدیرعامل تاصیکو:

آمادگی تامین هزینه مواد اولیه ذوب آهن را داریم

دبیر شورای اطلاع رسانی استان خوزستان:

۱۶ آذر یادآور شاخص های دانشجوی تراز انقلاب اسلامی است

برگزاری اولین جلسه سرپرست شهرداری رشت با معاونین و 
مدیران مناطق و با حضور رئیس شورای اسلامی شهر رشت

یزد - ســید محمد جواد عرفان فر: دبیر کل نهاد کتابخانه های 
عمومی کشــور از اهتمام این نهاد به مسئله کودک و نوجوان خبر داد 
و عنوان کرد: در حال حاضر همه کتابخانه های عمومی کشــور دارای 
بخش کودک هستند و به سمت توسعه کتابخانه های تخصصی کودکان 
و نوجــوان پیش می رویم به طوری که علاوه بر بخش کودک دو هزار و 
۷۳0 کتابخانه عمومی، ۱۳ کتابخانه تخصصی کودک در کشــور داریم 
 که در قالب طرح هدهد سفید، توسعه در این بخش را دنبال می کنیم.
» مهدی رمضانی« در ســاعات پایانی سفر خود به استان یزد در جمع 
اصحاب رسانه  با بیان این که جزو کشورهای پیشرو در تعریف خدمات 
جدید کتابخانه ای محسوب می شویم،  تکمیل کتابخانه های مرکزی در 
استانها و توسعه کتابخانه های سیار در راستای عدالت فرهنگی را دو بال 
مورد اهتمام این نهاد خواند و افزود : یزد از فرهنگی ترین استانها به لحاظ 
برخورداری از مردمی فرهنگی و جلوه فرهنگ در ســطوح مختلف این 
استان به شمار می آید. دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور گفت : 
به لحاظ شبکه کتابخانه های عمومی در کشور دارای وضعیت قابل قبول 
و قابل بیانی هستیم به طوری که در منطقه و در بین کشورهای جهان 

اسلام دارای شبکه برتر کتابخانه ای هستیم.
وی در ادامه با بیان این که از این حیث در بین کشــورهای آسیایی 
دارای رتبه پنجم هســتیم، اضافه کرد: جمهوری اســلامی ایران جزو 
کشورهای پیشرو در تعریف خدمات جدید کتابخانه ای محسوب می شود 
کــه در این باره اجلاســی را خردادماه با حضور مقامــات ایفلا و دیگر 

کشورهای جهان شاهد بودیم.
دبیــر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور در بخــش دیگری از 
ســخنانش اظهار کرد : دیدار با کتابداران کتابخانه های عمومی استان 

را یکی اقدامات صورت گرفته در جریان سفر به یزد ذکر و تصریح کرد: 
معتقدیم با توجه به گستردگی شبکه کتابخانه های کشور که سه هزار و 
۷00 کتابخانه مشتمل بر دو هزار و ۷۳0 کتابخانه نهادی و حدود یکهزار 
کتابخانه مشارکتی را شامل می شود و نیز فعالیت هفت هزار و 500 نفر از 
همکارمان در این بخش،  اگر بخواهیم موضوع کتابخانه ها را پیش ببریم، 

نیازمند یک ارتباط پایدار و پیش برنده هستیم.
رمضانی کتابداری را متفاوت از سایر مشاغل خواند و خاطرنشان کرد: 
کتابداران در واقع خدمگذاران فرهنگی در کتابخانه ها هستند لذا تلاش 
داریم مســائل و مشکلات آنها را از نزدیک و در گفت وگوهای دو طرفه 
پیگیری کنیم. وی در ادامه یکی از اولویت های این نهاد را دو بال تکمیل 
کتابخانه های مرکزی در استانها و توسعه کتابخانه های سیار در راستای 
عدالت و توســعه فرهنگی ذکر کرد و گفت: خوشبختانه امروز در دیدار 
با اســتاندار یزد در موضوع توسعه کتابخانه های سیار برای استان قول 
مساعدت گرفتیم. این مقام مسئول با اشاره به اهتمام نهاد کتابخانه های 

عمومی به اجرای طرحی با محوریت حوزه آموزش و پرورش و مدارس 
جهت ارتباط بیشتر کتابخانه ها و مدارس و توسعه فرهنگ عمومی در 
قالب زنگ کتاب خوانی، گفت: خوشبخانه استاندار یزد برای اجرای پایلوت 

این طرح در استان یزد نیز اعلام آمادگی کردند.
رمضانی با اشــاره به خدمات جدیدی مانند اتاق علم و ساختکده در 
برخی کتابخانه های مرکزی استانها، گفت: نهاد کتابخانه های عمومی تنها 
دستگاهی است که به گروه های خاص مانند نابینایان و ناشنوایان خدمت 
می دهد و همچنین تنها مجموعه ای محســوب می شود در بحرانهای 
طبیعی به آسیب دیدگان خدمات ارائه می کنیم که تمام این اقدامات به 

عنوان امتیاز و مورد توجه شبکه های ترویجی قرار می گیرد.
دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور با بیان این که به شدت 
معتقد به نقش رسانه ها در پیشبرد اهداف نهاد کتابخانه ها هستیم، این 
نقش را در قالب مطالبه گری، پیگیری وعده ها در این حوزه و مســائل 

مربوط به این حوزه حائز اهمیت و کمک حال نهاد خواند.
وی اهتمام به نیروی انســانی در بخش کتابخانه ها را نیز مهم خواند 
و گفت: نهاد کتابخانه ها یک دســتگاه خدمات محور فرهنگی است لذا 
معتقدیم در چشم انداز آینده نهاد توجه به اعضا بسیار حیاتی است لذا 
در این راستا برنامه هایی را مدنظر داریم. این مقام مسئول با بیان این که 
اصل کتاب دیجیتال و کتابخانه الکترونیک نیازمند قانون گذاری در کشور 
دارد، گفت: اخیرا در نشست با کمیسیون فرهنگی مجلس و شورای عالی 
فضای مجازی، محورهای کتابخانه دیجیتال و الکترونیک تعیین شده 
ولی قطعاً شیب حرکت به سمت کتابخوانی الکترونیک در کشورمان کند 
است به طوری که در حال حاضر نیز گردش و دور مالی کتاب مکتوب 

بسیار بیشتر و محسوس تر از بخش کتاب دیجیتال است.

دبیر کل نهاد کتابخانه های عمومی کشور در جمع خبرنگاران استان یزد:

دو هزار و 7۳۰ کتابخانه عمومی، ۱۳ کتابخانه تخصصی کودک در کشور داریم 
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نویســنده: علی آل علی: ویدئو مارکتینگ، بازاریابی در 
شــبکه های اجتماعی و هزار و یک راهــکار دیگر که روز 
به روز بر تعدادشــان افزوده می شود، دائما نگاه بازاریاب ها 
را به خــود جلب می کننــد. در چنین شــرایطی کمتر 
کســی گذرش به سمت روش های کلاسیکی مثل ایمیل 
مارکتینگ می افتد. به طوری که همین حالا هم خیلی از 
بازاریاب ها معتقدند بازاریابی ایمیلی جایش در کتاب های 

تاریخ مارکتینگ است، نه دنیای واقعی!
بی شــک پیش داوری درباره اســتراتژی های بازاریابی 
مختلف یکی از ســاده ترین کارهای دنیاست. کافی است 
دســت به ســینه یک گوشــه لم داده و هرچــه دل تان 
می خواهد بارِ روش هایی که دوســت ندارید، کنید. دست 
آخر هم با احساس رضایت ناشی از انواع و اقسام اعتراض ها 
راهی خانه خواهید شــد. قبول دارم ایراد گرفتن از زمین 
و زمان به آدم حس خوبی می دهد اما شــما قرار نیســت 
یکطرفه پیش قاضی بروید. به همین خاطر ما در روزنامه 
فرصت امروز قصد داریم به بهانه نزدیک شــدن به آخرین 
روزهای ســال 2022 نگاهی به ایمیل مارکتینگ داشته 

باشیم؛ البته به زبان آمار و ارقام.
اگر شما هم اخیرا به ایمیل مارکتینگ مشکوک شده اید، 
مقاله فعلی همان قطعه گمشده پازل تان است. ما در ادامه 
قصد داریم با مراجعه به آمارهای دقیق ســری به وضعیت 
ایمیل مارکتینگ بزنیم. اینطوری حســاب کار دست تان 
آمده و دیگر لازم نیســت 24 ساعته نگران ادامه استفاده 

از بازاریابی ایمیلی یا کنار گذاشتنش باشید. 
ایمیل مارکتینگ چه وضعیتی دارد؟

بازاریابی ایمیلی سال های سال است در کنار بازاریاب ها 
بــوده و تقریبا از هر آزمونی برای اثبات خودش ســربلند 
بیرون آمده است. با این حال گذر زمان خیلی از بازاریاب ها 
را نسبت به کاربردهای این روش در عمل مشکوک کرده 
است. آیا واقعا ایمیل مارکتینگ ارزش سرمایه گذاری دارد؟ 
هرچه باشد در سال 2022 کلی استراتژی تازه برای ایمیل 
مارکتینگ دم دست آدم هست و اعتماد به روشی قدیمی 

خیلی منطقی به نظر نمی رسد. 
ما در این بخش کارمان را با گزارش موسســه لیتموس 
)Litmus( شروع می کنیم. براساس ارزیابی این موسسه 
ایمیل مارکتینگ از هر نظر مشکوک به نظر برسد، از نظر 
بازگشت سرمایه در بهترین وضعیت ممکن به سر می برد. 
بر این اســاس بازاریاب ها به ازای هر دلار سرمایه گذاری 
در ایــن حوزه رقــم باورنکردنی 36 دلار ســود را تجربه 
می کنند. بی شــک این ادعا، به ویژه بــرای آنهایی که ید 
طولایی در بازاریابی ایمیلی دارند، کمی مشکوک به نظر 
می رســد. به همین خاطر ما در ادامــه کارمان را در چند 
بخش درباره بازاریابی ایمیلی دنبال می کنیم. هدف از این 
کار آگاهی نسبت به وضعیت این شیوه قدیمی و صدالبته 

دوست داشتنی در بازار است.
مهمترین آمارها درباره ایمیل مارکتینگ ورژن 2022

بزرگترین شبکه های اجتماعی دنیا آرزوی شان رسیدن 
به کاربران میلیاردی اســت. چراکه هنوز هم در برخی از 
نقاط دنیا دسترسی به اینترنت کار چندان ساده ای نیست 
و هزاران دنگ و فنگ دارد. با همه این محدودیت ها، ایمیل 
مارکتینگ راه خودش به سوی خانه مردم را باز کرده است. 
براساس گزارش موسسه هاب اســپات، امروزه بیش از 4 
میلیارد کاربر به طور منظم از سرویس های ایمیل استفاده 
می کنند. اشتباه نکنید، ما اصلا شوخی مان نگرفته است. 
بلکه این واقعا آماری اســت که در طول سال 2022 ثبت 

شده است!
شما لازم نیســت یک بازاریاب کاملا حرفه ای باشید تا 
منطق ایــن حرفه را درک کنید. حالا که ســرویس های 
ایمیــل 4 میلیارد کاربر دارند، طبیعی اســت کارآفرینان 
سرمایه گذاری بیشــتری بر روی این حوزه داشته باشند. 
به همین خاطر در ایالات متحده برندها به طور متوســط 
37 درصد بودجه ایمیل مارکتینگ شان را افزایش داده اند. 
این میزان افزایش در مقایسه با سال های قبل نوعی رکورد 
محســوب می شــود. بنابراین صحبت از مــرگ بازاریابی 
ایمیلی، آن هم در این شــرایط، خیلی بلندپروازانه به نظر 

می رسد. 
وقتــی پــای ســرمایه گذاری هنگفت بــر روی حوزه 

ایمیل مارکتینگ وســط باشــد، هیچ کس بی گدار به آب 
نمی زنــد. همانطور که یک مربی والیبــال فقط به آماده 
تریــن بازیکنانش میدان می دهد، بازاریاب ها با اســتفاده 
از برترین ابزارهــای دنیا دنبال ارائه تجربه ای دلنشــین 
به مشــتریان هستند. این وسط اســتفاده از ایمیل های 
شخصی سازی شده برای کاربران موبایل محبوبیت فراوانی 
دارد. اگر نظر ما را بخواهید، ســال 2022 از چشــم انداز 
بازاریابی ایمیلی زمان یکه تازی کاربران گوشــی موبایل 
بود. در این ســال خیلی از برندها بــرای اثرگذاری بهتر 
بر روی مشتریان ســراغ هماهنگ سازی شیوه کارشان با 
استانداردهای گوشی های هوشمند رفتند. نتیجه کار هم 
مشاهده بی دردسر کمپین های ایمیل مارکتینگ در صفحه 

کوچک گوشی های موبایل بود. 
افزایش سرمایه گذاری برندها در حوزه ایمیل مارکتینگ 
ترافیک بیشــتری در این فضا ایجاد کرده است. براساس 

گزارس موسســه فوربس، در ســال جاری بازاریاب ها 33 
درصد بیشتر ایمیل هفتگی برای کاربران ارسال کرده اند. 
از طرف دیگــر حجم ایمیل های ماهانــه برندها نیز 26 
درصد رشــد داشته است. این امر به خوبی اهمیت بیشتر 
ایمیل مارکتینگ برای برندها را نشان می دهد. البته این 
وســط کاربران نیز حمایت بیشتری از این مدل بازاریابی 
کرده اند. بر این اســاس خیلی از برندها برای اثرگذاری بر 
روی مشتریان سراغ ایمیل مارکتینگ رفته و انتظار ارتباط 
بهتر با آنها را داشــتند؛ انتظاری که البته در اغلب موارد 

برآورده هم شد!
محال اســت آدم در حــوزه بازاریابی کار کرده باشــد 
و اهمیــت معیــار »نرخ تعامــل« را ندارند. نــرخ تعامل 
)Engagement Rate( یکــی از مهمتریــن نکات در 
جمع بندی وضعیت بازاریابی برندها محســوب می شود. 
این روزها خیلی از کســب و کارها برای مشــخص کردن 

اوضاع شــان از این شیوه ســود می برند. بنابراین شما نیز 
می توانید به ســادگی هرچه تمام تر بازاریابی ایمیلی را از 
چشــم انداز این معیار زیر تیغ نقادی ببرید. البته در این 
مورد نیز ایمیل مارکتینگ سربلد بیرون آمده است؛ چراکه 
بنا به گزارش موسسه هاب اسپات 77 درصد از بازاریاب ها 
در طول یک سال اخیر با استفاده از ایمیل مارکتینگ رشد 
نرخ تعامل را تجربه کرده اند. این یعنی ایمیل مارکتینگ 
نه تنها هنوز زنده است، بلکه یکی از روش های معتبر برای 

اثرگذاری بر روی مشتریان نیز محسوب می گردد. 
ایمیل مارکتینگ و مسئله کاربران موبایل

کاربران موبایل از جمله مهمترین موضوعاتی هستند که 
نظر هر بازاریابی را به خود جلب می کنند. این کاربران در 
طول ســال های اخیر اهمیت بالایی پیــدا کرده و هر روز 
توجه بیشــتری را جلب کرده اند. یکــی از دلایل این امر 
توسعه گوشی های هوشمند و صدالبته سهولت دسترسی 

و استفاده از آنها در مقایســه با رایانه های شخصی است. 
بی شک بسیاری از برندها برای اثرگذاری بر روی مشتریان 
بر روی گوشی های هوشــمند حساب می کنند، اما کمتر 
بازاریابی به طور واقعی اهمیت این دســتگاه ها برای تولید 

محتوا را جلوی چشم دارد. 
براســاس گزارش موسسه استاتیســتا، در سال 2022 
نزدیک به 55 درصد از کل ترافیک سطح اینترنت از سوی 
گوشی های هوشمند ایجاد شــده است. البته در این آمار 
وضعیت تبلت ها مورد توجه قرار نگرفته است اما با همین 
نکات نیز می توان اهمیت گوشی های هوشمند را به خوبی 
درک کــرد. به همین خاطر برندها برای اثرگذاری بر روی 
مشــتریان باید روز به روز افزایش تولید محتوا و ترافیک 
اینترنت با اســتفاده از گوشــی ها را درک کنند. براساس 
همین مطالعه، 46 درصد از مردم اســتفاده از گوشی های 
هوشمند برای ارتباط آنلاین با دیگران را به بقیه ابزارهای 
در دسترس ترجیح می دهند. این امر به آنها کمک شایانی 
برای اثرگذاری بر روی مشتریان کرده و اوضاع شان در بازار 

را نیز به طور چشمگیری بهبود می بخشد. 
در زمینه اســتفاده از اپ های مربوط به ســرویس های 
ایمیــل، گزارش لیتموس کاربرد زیادی دارد. در حالی که 
اولین گزینه احتمالی در چنین فهرستی جیمیل است، با 
این حال در واقعیت اپ پیشفرض گوشی های آیفون رتبه 
نخست را دارد. این امر به خوبی اهمیت آیفون در تعاملات 
بازاریابی ایمیلی را نشان می دهد. بنابراین شما باید اول از 
همه به این اپ توجه داشته باشید. در سوی دیگر جیمیل 
نیز با اندکی اختــلاف در رتبه دوم پرکاربردترین اپ های 

ایمیلی قرار دارد. 
نکته جالب درباره وضعیت بازاریاب ها در زمینه طراحی 
کمپین هــای ایمیلی مربوط به بی توجهــی آنها به اوضاع 
کاربران گوشــی های همراه اســت. بر این اساس موسسه 
سوپر آفیس در بررسی کمپین های بازاریابی از سال 2020 
به این نتیجه رسیده که از هر پنج کمپین بازاریابی دست 
کم یکی برای کاربران گوشی بهینه سازی نشده است. این 
آمار شــاید خیلی بالا نباشد اما با توجه به اهمیت فزاینده 
پلتفرم گوشی های هوشمند اصلا قابل توجیه نیست. انگار 
که هنوز خیلی از بازاریاب ها اهمیت گوشی های هوشمند و 

ضرورت بازاریابی ویژه برای آنها را جدی نگرفته اند. 
اگر شــما هم جزو آن دســته از بازاریاب هایی هستید 
کــه کاربران موبایل را خیلی جــدی نمی گیرید یا نهایت 
تمرکزتان بر روی اوضاع آنها تولید محتوا در شــبکه های 
اجتماعی اســت، باید همین امروز استراتژی تان را عوض 
کنید؛ چراکه این روزها کاربران موبایل مشتریان اصلی تان 

هســتند. کافی اســت برای چند دقیقه رفتــار آدم های 
اطراف تــان را زیر نظر بگیریــد. آنها هر چند دقیقه یکبار 
گوشی همراه شان را چک کرده و بعد دوباره شروع به کار 
می کنند. این امر به خوبی اهمیت گوشــی های هوشمند 
برای بازاریاب ها را نشــان داده و باید برای شــما به مثابه 
نکته ای آموزنده در راستای بهینه سازی کمپین های ایمیل 

مارکتینگ عمل کند. 
بی شک هر گزارشــی درباره وضعیت ایمیل مارکتینگ 
بــدون ارجاع بــه میل چیمپ ناقص خواهــد بود. هرچه 
باشد اینجا پای موسسه ای وسط است که همه بازاریاب ها 
دوســت دارند با کمــک آن ایمیل مارکتینــگ را انجام 
دهند. به همین خاطر ما در این بخش یک راســت سراغ 
مهمتریــن گزینه در زمینه اثرگذاری بر روی مشــتریان 
رفته ایم. براساس گزارش میل چیمپ، استفاده از قالب های 
ویژه بــرای کاربران موبایل میــزان بازدید از صفحه فرود 

و نرخ کلیک در کمپین های ایمیــل مارکتینگ را تا 15 
درصد افزایش می دهــد. این امر به تنهایی برای خیلی از 
بازاریاب ها دلیل کافی به منظور اســتفاده از سرویس های 
ایمیل مارکتینگ محســوب می شود. با این حال اگر شما 
در اینجا از میل چیمپ استفاده کنید، تقریبا کارتان بدون 
هیچ دردسر اضافه ای جلو رفته و تیم فنی میل چیمپ نیز 
ایرادات جزئی کمپین تــان را به طور خودکار رفع خواهد 

کرد. 
وضعیت بازاریابی B2C از نگاه آمار

بازاریابی B2C همیشــه حوزه علاقــه اصلی بازاریابی 
محســوب می شــود. این عرصه در واقع بــه تعامل میان 
بازاریاب ها با مشتریان نهایی ربط دارد. به زبان خودمانی، 
وقتی شــما در بازار با مشــتریان حقیقی سر و کار دارید، 
الگوی فعالیت و بازاریابــی تان B2C خواهد بود. در این 
راســتا برای اثرگذاری بر روی مخاطب هدف شما نیاز به 
اســتفاده از ترندهای عجیب و غریبــی ندارید. در عوض 
همین که مطابق میل مشتریان عمل کنید، به اندازه کافی 

جذاب و تأمل برانگیز خواهد بود. 
 B2C ایمیل مارکتینگ به ســبک کســب و کارهای
همیشه یکی از روش های مناسب برای اثرگذاری بر روی 
مشتریان محســوب می شــود. در این الگو شما به جای 
استفاده از ابزارهای دیگر به طور مستقیم از سرویس های 
ایمیل سود می برید. براساس گزارش موسسه هاب اسپات، 
87 درصد از کســب و کارهای آمریکایی برای بازاریابی از 
سرویس های ایمیل اســتفاده کرده و نسبت به این روش 
رضایت کامل نیز دارند. این امر به خوبی بیانگر پیشتازی 
ایمیل مارکتینگ در زمینه جلب نظر بازاریاب ها در طول 

سال گذشته است. 
 )Sale Cycle( بنابر گزارش موسســه سیل ســایکل
نیمی از مردم در سراســر دنیا دســت کم یکبار در طول 
ماه بــا کلیک بر روی تبلیغات ایمیلی اقدام به ســفارش 
محصولات مختلف می کنند. این امر نقش مهمی از نقطه 
نظر اثرگذاری بر روی مشــتریان داشــته و نشان دهنده 
کاربرد کمپین های ایمیلی برای بهبود اوضاع برندهاست. 

یکی از دغدغه های همیشــگی بازاریاب هــا در زمینه 
استفاده از سرویس های ایمیلی بحث مربوط به اسپم هاست. 
این روزها سرویس هایی نظیر جیمیل توانایی بسیار زیادی 
برای شناســایی ایمیل های اسپم داشــته و گاهی اوقات 
برندهــا را نیز در این چارچوب طبقه بنــدی می کنند. با 
این حساب حواس شما باید حســابی جمع باشد. وگرنه 
به ســادگی هرچه تمام تر در فهرست برندهای اسپم قرار 
گرفته و ایمیل های تان یک راســت به بخش اسپم هدایت 

خواهد شــد. آن وقت دیگر هیچ شانسی برای اثرگذاری 
بر روی مشــتریان پیدا نمی کنید. براساس گزارش ایمیل 
تول تستر، امروزه فقط 15.8 درصد از ایمیل های بازاریابی 
در قالب اســپم دسته بندی می شــوند. یکی از مهمترین 
نکات برای فرار از این دســته بندی مربوط به اســتفاده از 
راهنماهای معتبر برای طراحی ایمیل است. به طور کلی، 
هرچه کیفیت نهایی ایمیل شــما پایین تر باشــد، گوگل 
یا هر سرویس دیگری بیشــتر به شما مشکوک خواهند 
شــد. آن وقت دیگر فرصت زیادی برای اثرگذاری بر روی 
مخاطب تان نداشته و کارتان هر لحظه با مشکل رو به رو 

خواهد شد. 
تاثیر ایمیل مارکتینگ بر روی میزان فروش یکی دیگر از 
نکات مهم از نقطه نظر بازاریابی B2C است. این امر نکته 
بی نهایت مهمی برای بهبود اوضاع برندها محسوب شده و 
باید توجه زیادی نیز جلب کند. هرچه باشــد هدف نهایی 
هر برندی از بازاریابی کسب سود است. اگر کسی را سراغ 
دارید که بدون هیچ چشم داشــت مادی به سراغ بازاریابی 

ایمیلی می رود، ما را هم بی خبر نگذارید. 
براســاس گزارش موسسه سیل ســایکل، 5۹ درصد از 
کســب و کارها در آمریکای شــمالی بر روی تاثیر مثبت 
ایمیل مارکتینگ بر روی میزان فروش شــان در طول ماه 
تاکید دارند. بر این اســاس ایمیل مارکتینگ شــاید نرخ 
کلیک یا افزایش ترافیک به همراه نداشته باشد اما دست 
کم اوضاع برندها برای اثرگذاری بر روی مشتریان را بهبود 
می بخشد. این طوری شما می توانید بدون نیاز به استفاده 
از شــرایط پیچیــده کارتان در زمینــه بازاریابی را بهبود 

بخشیده و اوضاع تان را نیز عوض کنید. 
آیا تا حالا فکر کرده اید کاربران هرچند وقت یکبار سراغ 
ایمیل می روند؟ بی شــک آدم ها در طول روز بارها و بارها 
موبایل شــان را چک می کنند یا پای رایانه هستند. با این 
حال وضعیت مشــاهده ایمیل ها کمی فرق دارد؛ چراکه 
کمتر کســی به طور روزمره سراغ اپ های ایمیلی رفته و 
آنها را زیر و رو می کند. به همین خاطر خیلی از بازاریاب ها 
اصرار دارند ایمیل مارکتینگ در دنیای امروز دیگر جواب 
نمی دهد. چراکه به طور معمول کمتر کســی همین طور 

بی مقدمه سراغ اپ ایمیل موبایلش می رود. 
بی شک نکته بالا اهمیت زیادی دارد. با این حال یادتان 
نرود اپ های ایمیلی مثل شــبکه های اجتماعی نیســت 
که کاربران همین طور بی مقدمه سراغ شــان رفته و کلی 
با آن ســرگرم شــوند. در عوض معمولا کاربران هروقت 
نوتیفیکیشن مربوط به دریافت ایمیل تازه را مشاهده کنند، 
ســراغ اپ مورد نظر رفته و کارشــان را بهبود می بخشد. 
یادتان باشد در این میان بسیاری از برندها برای اثرگذاری 
بر روی مشتریان هنوز هم روی ایمیل مارکتینگ حساب 
کرده و نکات مربوط به دفعات مراجعه کاربران به اپ ایمیل 
در درجه آخر اهمیت برای شان قرار دارد. پس این نکته را 
نه به عنوان یک معیار اساســی برای داوری درباره ایمیل 

مارکتینگ، بلکه صرفا نکته ای حاشیه ای در نظر بگیرید. 
یکی دیگر از نکات جالب توجه درباره ایمیل مارکتینگ 
اهمیت آن برای ارتباط مشتریان با برندهاست. اگر زمانی 
نــه چندان دور تماس تلفنی یــا مراجعه به دفتر مرکزی 
برندها تنها راهکارهای بهره مندی از خدمات مشتریان بود، 
این روزها بســیاری از برندها اوضاع شان در بازار حسابی 
فرق کرده است. بر این اساس گاهی اوقات شما نیاز مبرمی 
برای تعامل سریع با مشتریان دارید که در بین گزینه های 
مختلف هیچ موردی ارزان تر از ایمیل مارکتینگ برای تان 
نخواهد بود. براساس گزارش موسسه استاتیستا، 35 درصد 
از برندها به طور انحصاری خدمات مشــتریان را در قالب 
ایمیل عرضه می کنند. همچنین بیش از 70 درصد مردم 
ترجیح می دهند در قالب ایمیل با برندها تعامل داشــته 

باشند. 
اگرچه ایمیل مارکتینگ جذابیت های بی نهایت زیادی برای 
کاربران و صد البته بازاریاب ها دارد، اما نکات منفی نیز درباره 
آن به چشــم می خورد. بر این اساس به گزارش هاب اسپات 
نزدیک به 40 درصد از مردم در اروپا دســت کم ماهانه 50 
ایمیل خوانده نشده در صندوق دریافت شان دارند که به طور 
مستقیم حذف خواهند کرد. این میزان از ایمیل های خوانده 
نشــده یکی از مهمترین بحران های بازاریابی در سراسر دنیا 
محســوب می شود؛ چراکه مردم اغلب اوقات توجه زیادی به 
ایمیل های مربوط به دوستان شان دارند. بنابراین تنها نوعی 
از ایمیل ها که به راحتی مورد بی توجهی قرار می گیرد، نمونه 

های تجاری است.
مهمترین مشکل بازاریاب ها برای تعامل با مشتریان در 
الگوی B2C ایجاد وجهه ای استاندارد برای مشتریان است. 
بی تردید بسیاری از برندها در این مسیر مشکلات زیادی 
دارند. با این حال تعامل نزدیک با مشــتریان و اســتفاده 
همزمان از الگوهای بازاریابی دیگر می تواند اوضاع تان را به 

طور چشمگیری بهبود بخشد. 
سخن پایانی

بی شــک ایمیل مارکتینگ هنوز هم یکی از روش های 
اثرگذار برای بازاریابی و تولید محتوا محســوب می شود. 
با این حال خیلی از بازاریاب ها به خاطر ظهور شــیوه های 
نوین دیگر توجهی به این ابزار دوست داشتنی ندارند. تمام 
تــلاش ما در این مقاله قرار دادن بازاریابی ایمیلی زیر ذره 
بین براســاس آمارهای دقیق بود. حالا شــما می توانید با 
خیال راحت درباره این شــیوه کلیدی برای کارتان دست 
بــه داوری زده و خیال تان از بابت وضعیت نهایی بازاریابی 
برندتان راحت باشد. حالا نوبتی هم باشد، این شما هستید 
که باید درباره اوضاع ایمیل مارکتینگ، هم در سال 2022 

و هم به طور کلی، قضاوت کنید. 
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